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بیش از چندین ســال از نگارش سند توسعه صنعتی 
می گذرد و اخیرا نیز  مرکز مطالعات، پژوهش و برنامه ریزی 
طرحی تحت عنوان آمایش سرزمین تهیه کرده است. اما 
مسئله این است که نگاه مسئولان نگاه بخشی بوده و سند 
توسعه صنعتی نیز بر همین اساس، بخشی نوشته شده اما 
موانع آن ها فرابخشی است، درنتیجه تدوین کنندگان نیز 
برنامــه خود را با فرض ثابت بــودن آن ها تهیه می کنند 
درحالی که فرض کردن آن ها به معنای نفی همه چیز است.

توسعه صنعتی تنها در صورت شرایط مناسب کسب وکار 
در کشور و برقراری روابط بین المللی مناسب محقق خواهد 
شد زیرا برای استفاده و تحقق این سند نیاز به ارتباط های 
بین المللی و انتقال فناوری، مواد اولیه و ماشین آلات است. 
وقتی این تعامل وجود ندارد و ریسک  فعالیت ها در مقایسه 
با دنیا چندین برابر باشد و متغیرهای نا اطمینان ما بسیار 
زیاد باشــد، تولیدکننده ایرانی در مقایسه با تولیدکننده 
خارجی ریسک فعالیت متفاوتی را تجربه خواهد کرد که 
در چنین شــرایطی که فضای کسب وکار نامناسب است، 
توقع پیش برد سند توسعه صنعتی امکان پذیر نخواهد بود.

بدون شــک در تهیه و اجرای این سند، پیشران های 
اقتصــادی مهم تریــن نقش را بــر عهده دارنــد زیرا این 
شــرکت های بزرگ دارای منابع مالــی لازم برای انتقال 
فنّاوری و تجهیزات هســتند اما تمامی این عوامل به فضا 

و شرایط لازم برای ورود فناوری و دانش بستگی دارد.
یکی دیگر از شــروط توســعه، رفع موانع و مشکلات 
زیرساختی است. به طور مثال نیاز به ورود یک زیرساخت 
صنعتی به کشــور است اما با مشــکلات و موانع بندرها، 
تخلیه و بارگیری و انتقال مواجه هستیم. از سویی دیگر، 
عمــر ناوگان حمل ونقل زمینی، هوایی و دریایی کشــور 
بسیار بالاست؛ در چنین شرایطی وجود این مشکلات که 
از ابتدایی ترین ها هستند، تهیه و اجرای توسعه صنعتی را 

در کشور با تاخیر و مشکل مواجه می کنند.
یکی دیگر از موانع قابل توجه، زیرســاخت های نرم نیز 
ازجمله قوانین و مقررات اســت. قوانین مختلف و تغییر 
مداوم آن ها مانع از پیشــبرد اهداف توسعه هستند. این 
مشــکلات و موانع را می توان در مباحث ارزی، صادراتی، 
بانکی و ... مشاهده کرد که بی شک در چنین شرایطی امکان 
پیش بینی اقتصادی که یکی از مهم ترین موارد زیرساختی 

توسعه صنعتی است، امکان پذیر نخواهد بود.
یکــی از مشــکلات و چالش هــا در کشــور، اتخــاذ 
سیاست هایی است که منجر به دستاورد خوبی نمی شود، 
به عنوان مثال برخی سیاست ها در راستای خودکفایی در 
کشور است درحالی که خودکفایی در عمل باعث وابستگی 
کشور خواهد شد. همواره شعار خودکفایی سر داده شده اما 
خودکفایی را در گرو این می دانیم که باید استقلال داشته 
باشیم، در صورتی  که استقلالی در آن دیده نمی شود بلکه 
وابستگی متقابل ایجاد می شود. به طور مثال در کالاهای 
اســتراتژیک خودکفایی در تولید مرغ اتفاق می افتد، ولی 
همچنــان دانه برای تولید مرغ از طریــق واردات تامین 
می شود.بزرگ ترین دلیل برای پایین بودن رقابت پذیری 
صنعت ایران عدم حضور در عرصه های بین المللی است. 
در داخل کشور تا زمانی که صادرات انجام نشود حتی اگر 
مجوز واردات هم صادر شــود رقابت پذیری اتفاق نخواهد 
افتاد. چراکه رقابت کننده داخلی می داند که با لابی گری 
می توان یک مسیر را طی کرد؛ و در نهایت ورود به عرصه 
جهانی مستلزم افزایش کیفیت و کاهش بهای تولیدشده 

است.
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بررسی رویکرد بودجه ۱۴۰۳ نسبت به بخش صنعت

بررسی رویکرد بودجه ۱۴۰۳ نسبت به بخش صنعت
مرتضی قدیمی  -    مرکز پژوهش های مجلس معتقد است رویکرد لایحه بودجه سال ۱4۰۳ نسبت به بخش صنعت و معدن انقباضی است و برای اصلاح این موضوع هم پیشنهاداتی ارائه کرده است.

درآمد حاصل از حقوق 
ورودی در رتبه بعدی 
قرار دارد که ۱4۰ هزار 

میلیارد تومان بوده که 
۳.۸ درصد منفی بوده 
است. اما این لایحه در 

مرحله اول نتوانست 
موافقت مجلس را 

دریافت کند، اما بعد از 
برخی اصلاحات، کلیات 

آن در مجلس تصویب 
شد.

بودجه های ســنواتی سال های گذشته و تقلیل آن به حمایت از ایجاد اشتغال خرد و 
خانگی(، سیاســت های مالیاتی اثرگذار بر بخش تولید و ابهام در تأمین مالی سازمان 

های توسعه ای اشاره کرد.
به عبارت دقیق تر افزایش یک درصد مالیات بر ارزش افزوده باید با ملاحظات آثار این 
سیاست ها بر بخش تولید از جمله کاهش تقاضا و افزایش هزینه های تولید صورت گیرد، 
در غیر این صورت اجرای این سیاست می تواند چالش هایی برای بخش تولید به همراه 
داشته باشد. همچنین افزایش حقوق گمرکی ماشین آلات و مواد اولیه و واسطه بخش 
تولید از یک درصد در سال ۱۴۰۲به دو درصد در لایحه بودجه سال ۱۴۰3 اگرچه گامی 
در جهت حمایت از ساخت داخل و اجرایی سازی ماده )3( قانون جهش تولید دانش بنیان 
است، اما با توجه به عدم توانمندی ساخت داخل برخی ماشین آلات باید با دسته بندی 
مشــخصی از این حیث تنظیم شود.بنابراین مرکز پژوهش ها پیشنهاد داده راهبردهای 
قانون برنامه هفتم پیشرفت کشور در حمایت هدفمند از افزایش سرمایه گذاری در بخش 
صنعت و معدن از طریق تصویب و اجرای برنامه ملی توسعه خوشه های صنعتی، تهیه 
ســند »راهبرد ملی پیشــرفت صنعتی و ارتقای زنجیره های ارزش کشور«، حمایت و 
تقویت سازمان های توسعه ای از محل ۷۰ درصد منابع حاصل از واگذاری های شرکت 
های تابعه، تأمین منابع »صندوق ضمانت ســرمایه گذاری صنایع کوچک« و کمک به 
افزایش ســرمایه صندوق در قالب لوایح بودجه سنواتی، تجمیع و انتشار اطلاعات پایه 
زمین شناسی، برنامه ریزی جهت توسعه زیرساخت حمل ونقل ریلی کشور با توجه به 

نیاز و ظرفیت بخش معدن و صنعت در لایحه بودجه در نظر گرفته شود.

اول آذر ماه بخش اول لایحه بودجه سال ۱۴۰3 کل کشور مشتمل 
بر هفت فصل شامل احکام سقف منابع، سقف درآمد و تراز عملیاتی 
سقف واگذاری دارایی های سرمایه ای، سقف واگذاری دارایی های مالی، 
منابع هدفمندسازی یارانه ها و مفروضات پیش بینی منابع و مصارف 

بودجه تقدیم مجلس شد.
در لایحــه بودجه ۱۴۰3، منابع عمومی دولت در بودجه با رشــد 
۱۸.۲ درصــدی، ۲۴۶۲ هزار میلیارد تومــان و درآمدهای پایدار نیز 
با رشــد ۴۱.۹ درصدی به ۱۴۹۵ هزار میلیارد تومان پیش بینی شده 
است. همچنین در بخش درآمدهای پایدار دولت، درآمدهایی مالیاتی 
بیشترین سهم را دارد که با رشد ۴۹.۸ درصدی نسبت به سال جاری، 
۱۱۲۲ هزار میلیارد تومان پیش بینی شده است. درآمد حاصل از حقوق 
ورودی در رتبه بعدی قرار دارد که ۱۴۰ هزار میلیارد تومان بوده که 
3.۸ درصد منفی بوده اســت. اما این لایحه در مرحله اول نتوانســت 
موافقت مجلس را دریافت کند، اما بعد از برخی اصلاحات، کلیات آن 

در مجلس تصویب شد.
دیده نشــدن برنامه هفتم به طور کامل در لایحه، افزایش نزدیک 
به ۵۰ درصدی مالیات و اثرات احتمالی آن بر تولید و معیشت مردم، 
افزایــش حدود 3۶ درصدی فروش اوراق به عنوان یک منابع ناپایدار، 
دیده نشدن منابع همسان سازی و متناسب سازی حقوق بازنشستگان و 

کسری بودجه را از جمله ایرادات مجلس به لایحه بودجه سال آینده بود.
حالا مرکز پژوهش های مجلی در سلسله گزارش هایی بخش های 
مختلف لایحه را بررسی کرده و در یکی از این گزارش ها تحت عنوان 
»بررسی لایحه بودجه سال ۱۴۰3 کل کشور: تبصره»۹«)حوزه صنعت 
و معدن(« به این موضوع اشــاره کرده که رویکرد لایحه بودجه سال 

۱۴۰3 نسبت به بخش صنعت و معدن انقباضی است.
این در حالی اســت بخش صنعت و معدن به عنوان یکی از بخش 
های مهم اقتصادی است که نقش بسزایی در رشد اقتصادی کشور دارد 
و در برنامه پنجساله هفتم پیشرفت کشور مقرر شده بخش صنعت با 
رشــد سالیانه ۸.۵ درصد و بخش معدن با رشد سالیانه ۱3درصد در 
تحقق رشــد اقتصادی ۸ درصدی کشور ایفای نقش کنند. همچنین 
متوسط رشد سالیانه صادرات غیرنفتی معادل ۲3 درصد هدف گذاری 
شــده اســت. بنابراین رویکردهای بودجه دولت در بخش صنعت و 
معدن به عنوان اولین برش عملیاتی از برنامه هفتم پیشرفت از طریق 
تأمین اعتبارات جهت ایجاد زیرساخت ها و اجرای برنامه ها در تحقق 

این اهداف مؤثر است.
از دلایلی که مرکز پژوهش ها بودجه ۱۴۰3 را نسبت به بخش صنعت 
و معدن انقباضی توصیف کرده می توان به تغییر ســازوکار تسهیلات 
اعطایی به بخش تولید )حذف منابع حمایت از تولید در تبصره »۱۸« 

»آبادیران«، 
نقش آفرین کردن 
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٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

  بخشنامه جدید بانک مرکزی برای وام  دهی
به نقل از  بانک مرکزی، با توجه به اینکه فناوری های نوین 
مالی )فین تک( در سال های اخیر موجب ایجاد تغییراتی قابل 
ملاحظه و پیدایش خطوط کســب وکار جدید در نظام پولی و 
بانکی کشور شــده اند و در این میان، موضوع فعالیت طیفی 
از کســب و کارهای مذکور که تحت عنوان »تســهیلات یار« 
شناخته می شوند، تسهیل و تسریع فرآیند اعطای تسهیلات به 
ویژه تسهیلات خرد بوده و به عنوان واسط بین مؤسسه اعتباری 

و متقاضی تسهیلات عمل می کنند.
یکی از اهداف و راهبردهای بانک مرکزی در شرایط فعلی، 
تسهیل فرآیند و ارتقای سهم تسهیلات خرد است. به این جهت 
بانک مرکزی درصدد برآمد نسبت به ضابطه مند کردن نحوه 
تعامل موسسات اعتباری با تسهیلات یاران اقدام کند. بر همین 
اساس، ضوابط پیوست با عنوان »الزامات ناظر بر نحوه همکاری 
مؤسسات اعتباری با شرکت های تسهیلات  یار« تدوین شد و 
در جلسه ۱۵ آذر ۱۴۰۲ کمیسیون مقررات و نظارت مؤسسات 
اعتباری بانک مرکزی مورد تصویب قرار گرفت و طی بخشنامه 

ای به تاریخ ۱3 دی ماه ۱۴۰۲ به شبکه بانکی ابلاغ شد.  
 گفتنی است برخی از مهم ترین احکام ضوابط یاد شده به 

شرح زیر است:
- هرگونه همکاری مؤسسه اعتباری با تسهیلات یار صرفاً با 

رعایت مفاد ضوابط یادشده مجاز است.
- مؤسسه اعتباری در اعطای تسهیلات به مشتری از طریق 
تسهیلات یار موظف به رعایت تمامی قوانین و مقررات موضوعه 
از جمله نرخ سود تسهیلات اعطایی مصوب شورای پول و اعتبار، 
سقف تسهیلات اعطایی به مشتری، أخذ تأمین کافی، استفاده 
از فرم های یکنواخت قراردادهای اعطای تسهیلات بانکی و ثبت 
هر فقره تسهیلات اعطایی به مشتری از طریق تسهیلات یار در 

دفاتر آن مؤسسه اعتباری است.
- مؤسســه اعتباری مجاز به واریز وجه تسهیلات اعطایی 
به حساب تسهیلات یار نمی باشد و موظف است وجه مزبور را 

مستقیماً به حساب تأمین کننده کالا و خدمات واریز نماید.
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 معاون وزیر راه و شهرسازی  بر تجمیع پلاک های فرسوده برای کاهش بناهای 
لرزان در بافت های فرسوده تاکید کرد و گفت: باتوجه به اینکه میدان کار در دست 
بخش خصوصی و مالکیت از آن مردم است، راهبرد ما مردمی سازی با تدوین بسته 

تشویقی موثر و رفع موانع کار است.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، »محمد آیینی« در نشست تخصصی وبیناری 
با رابطان حوزه عمران ، مسکن و بهسازی ستاد توانمندسازی اجتماع محور ۲ هزار و 
۲۰ محله کشور اظهار داشت: ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار واحد مسکن ناپایدار در محلات 

هدف بازآفرینی شهری شناسایی شده است و ما چاره ای نداریم جز اینکه به نوسازی 
بناهای فرسوده در محلات هدف بازآفرینی شهری سرعت ببخشیم.مدیرعامل شرکت 
بازآفرینی شهری ایران با اشاره به زلزله بم و مقایسه آن با زلزله در سه استان ترکیه، 
گفت: زلزله اخیر در ترکیه  از نظر بزرگی و سطح وقوع حادثه از زلزله شهر بم بسیار 
بیشــتر بود، اما آمار تلفات آن به تلخی حادثه شــهر بم نبود. واقعیت این است که 
اگر ترکیه برنامه های مقاوم سازی و نوسازی واحد های فرسوده خود را به درستی 
اجرا نمی کرد شــاهد فاجعه مرگبار در این کشور بودیم .آیینی با بیان اینکه تجمیع 

پلاک های فرسوده به عنوان جهاد اصلی در حوزه بازآفرینی شهری به شمار می آید، 
گفت: تسهیلگران و حلقه های میانی باید بتوانند با ابتکار و خلاقیت، ساکنان بناهای 
فرســوده را متقاعد کنند که بزرگترین تصمیم زندگی خود را بگیرند و از بناهای 
لرزان و ناپایدار خارج شوند و زمینه مشارکت آنان را با سازندگان، سرمایه گذاران و 
توسعه گران فراهم کنند.وی با یادآوری اینکه دولت و شهرداری ها در حوزه بازآفرینی 
شهری نقش تسهیلگری و حمایتی دارند، گفت: با توجه به اینکه میدان کار در دست 

بخش خصوصی و مالکیت از آن مردم است.

تجمیع پلاک ها، راهکار کاهش بناهای لرزان در بافت های فرسوده شهری است 

  پیشنهاد خرید دام زنده از تولیدکننده داخلی
رئیس هیات مدیره انجمن صنفی گاوداران گفت: به دولت پیشنهاد کردیم که از تولیدکننده داخلی 
دام زنده خریداری کند تا ضمن حمایت از تولیدکننده بتوانیم تبدیل به صادرکننده شده و گوشت با 

قیمت مناسب به دست مصرف کننده برسد.
سید احمد مقدسی، با بیان اینکه قیمت دام زنده سنگین در روزهای اخیر نوسان چندانی نداشته است، 
اظهار کرد: با واردات دام زنده بدون محدودیت از دو نظر موافق نیستیم. اول اینکه اگر بدون موازین 
بهداشتی دام وارد شود ممکن است بیماری های بسیاری از جمله تب برفکی و... وارد کشور شود. دیگر 

اینکه ورود دام به کشور به تولیدکننده های داخلی آسیب وارد می کند.
رئیس هیات مدیره انجمن صنفی گاوداران در ادامه گفت: وقتی گوشت با ارز ۲۸ هزار و۵۰۰ تومانی 

وارد شود یعنی به طور کل ۱۰۰ درصد یارانه می گیرد و کسی توان رقابت با آن را ندارد.
وی تصریح کرد:به دولت پیشنهاد کردیم که دام زنده از تولیدکننده داخلی خریداری کنند تا ضمن 
حمایت از تولیدکننده بتوانیم تبدیل به صادرکننده هم شویم و دیگر اینکه گوشت با قیمت مناسب 

دست مصرف کننده برسد، ولی تاکنون پاسخی به ما داده نشده است.
مقدسی عنوان کرد: هر چه گوشت وارد شود ممکن است در مقطعی بتواند قیمت ها را کنترل کند، اما 

در نهایت تولید داخل گران تر می شود زیرا تولید داخل از بین می رود.
این فعال بخش خصوصی با بیان اینکه توان تولید گوشت مورد نیاز کشور را داریم، افزود: دولت می تواند 
هر کیلو گوساله زنده نر را با قیمت ۲۲۰ هزار تومان از دامدار خریداری و گوشت آن را با قیمت ۵۰۰ هزار 

تومان به دست مصرف کننده برساند.



اقتصاد کلان 
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آزادسازی قیمت خودرو ممنوع
مریم لطفی      |    خبر تغییر دستورالعمل تنظیم بازار خودروهای سواری، باعث مسرت خودروسازان و مونتاژکنندگان خودرو شد؛ آنها تصور کردند با 

تغییرات صورت گرفته، قیمت خودرو به سمت آزادسازی رفته است و آنها دیگر با سد شورای رقابت روبه رو نیستند.

معاون علمی رئیس جمهوری با بیان این که پیوند نخبگان با موضوع محرومیت زدایی یکی از اهداف محوری آبادیران اســت، ادامه داد: در برنامه ملی آبادیران، تنها هدفمان محرومان 
نیستند و در قالب این برنامه ملی، پیوند و عجین کردن جامعه نخبگان با جامعه محرومان و دردمند کردن آن ها هم دنبال می شود.

 روح الله دهقانی فیروزآبادی، رئیس بنیاد ملی نخبگان در دومین نشســت سیاســتگذاری برنامه ملی آبادیران که با حضور اعضای شــورای سیاســتگذاری این برنامه برگزار شــد، به 
هدف این برنامه برای ایفای نقش فناوری در کاهش شــکاف های طبقاتی و اجتماعی و حرکت در راســتای مردمی ســازی اشــاره کرد و افزود: مســاله محرومان از جنس مســائلی است 
کــه به هرکدام از دســتگاه ها ســری بزنیم، ماموریت هایی از جنس محرومیت زدایــی در دل خود دارند. معاونت علمی با توجه به این که پیش از ایــن در موضوع محرومیت زدایی به طور 
 مســتقیم مأموریتی تعریف نکرده بود و عمده رســالت خود را توســعه فناوری می دانســته، با محور فناوری، تلاش می کند در قالب این برنامه ملی، گامی در مســیر آبادانی و پیشــرفت 

مناطق کمتر برخوردار بردارد. 

»آبادیران«، نقش آفرین 
کردن دانش بنیان ها و 

نخبگان را در عرصه 
محرومیت زدایی

   پیش بینی افزایش حقوق کارمندان و 
کارگران در سال ۱۴۰۳

یک کارشناس اقتصادی با پیش بینی افزایش 
درصد حقــوق کارگران و کارمندان برای ســال 
آینده گفت: در صورتی که ســقف افزایش حقوق 
در طبقات کارگری و کارمندی ۲۵ درصد لحاظ 
شــود، این رقم باز هم پایین تر از حد تورم بوده و 
می طلبد در جهت تقویت قدرت خرید و معیشت 

کارگران و کارمندان افزایش داده شود.
حمید نجف، با اشاره به فرایند تعیین دستمزد 
۱۴۰۳ کارگران، اظهار کرد: بحث دستمزد تابعی از 
تورم سالانه است یعنی از گذشته بر اساس تورمی 
که در کشور وجود داشته، نرخی را برای دستمزد 
مشخص می کردند. دولتها در برخی سالها برنامه 
کنتــرل تورم را از طریق کنترل افزایش حقوق ها 
دنبال کردند ولی در عمل نتیجه ای که به دست 
می آمد مهار تورم نبــود و در برخی محصولات، 
اقلام و یا بخش هایی مثل مســکن دچار مشکل 
می شدیم. بنابراین معتقدم دستمزدها عامل اصلی 
تورم نیست و نباید به جهت مهار تورم، حقوق و 

دستمزد کارگران و کارمندان را افزایش ندهیم.
وی ادامه داد: زمانی افزایش حقوق و دستمزد 
صورت می گیــرد که بالاتر از حــد تورم تعیین 
شــده باشــد؛ یعنی به فرض اگر تورم ۵۰ درصد 
بود و دســتمزدها ۶۰ تا ۷۰ درصد تعیین شــد، 
مابه التفــاوت آن را می توان افزایش حقوق نامید 
ولی اگر دستمزدها به اندازه تورم یعنی ۵۰ درصد 

افزایش یافت، اسمش حفظ قدرت خرید است.
این کارشناس حوزه کار درباره پیشنهاد افزایش 
۱۸ درصدی حقوق کارمندان در بودجه و تاثیر آن 
بر تعیین دستمزد کارگران اظهار کرد: معتقدم برای 
سال آینده این تصمیم گرفته شده که همچنان 
با کنترل افزایش حقوق ها به سمت کنترل تورم 
برویــم ولی افزایش ۱۸ درصدی با توجه به اعلام 
رســمی نرخ تورم اندک است و امسال هم دیدیم 
که به مهار تورم منجر نشد؛ از طرفی شورای عالی 
کار هم تابعی از افزایش حقوق کارکنان دولت است.

وی ادامه داد: درست است که فرایند تعیین حقوق 
و دســتمزد کارگران در شورای عالی کار صورت 
می گیرد اما به هر حال دولت کارفرمای بزرگ است 
و با وجود حضور شرکای اجتماعی و چانه زنی ها، 
تصمیم گیرنده نهایی شــورا دولت است.نجف با 
بیان اینکه تعیین درصد افزایش حقوق کارگران 
متاثر از حقوق کارمندان است، گفت: پیش بینی 
من این است که برای سال ۱۴۰۳ سقف افزایش 
حقوق در طبقات کارگری و کارمندی بیشتر از ۲۵ 

درصد نخواهد بود. 

 سهمیه بندی آب در تهران در دستور 
کار نیست

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران 
گفت: هیچ ســهمیه بندی و جیره بندی آب در 
تهران در دســتور کار قرار ندارد.محسن اردکانی 
گفت: برنامه ای برای جیــره بندی کردن آب در 
تهــران نداریم و آب برای شــهروندان تامین می 
شود.وی ادامه داد: شهروندان برای کمک به تامین 
بهتر آب مصارف خود را مدیریت کرده و از مصرف 
غیرضروری آب شرب خودداری کنند.مدیرعامل 
شرکت آبفای استان تهران خاطرنشان کرد: تنها 
۱۰ درصد صرفه جویی در مصرف کمک خواهد 
کرد شرایط پایدار تری در تامین آب داشته باشیم. 
میزان بارش ها در تهران درعین حال در مقایســه 
با کل کشــور از وضعیت بدتری برخوردار شده و 
همین امر بر روی مخازن سدهای تهران به خصوص 
سدهای شــرق تهران اثرگذار باشد.بارش های از 
ابتدای ســال آبی جاری تا هشت دی در حالی به 
۳۹.۵ میلیمتر رسیده که در دوره بلندمدت این 
میزان ۸۴ میلیمتر بوده و کاهش ۵۳ درصدی را 
رقم زده است.سال گذشته هم میزان بارش های 
تهران ۴۲.۴ میلیمتر بوده که بارش های امسال آن 

۹ درصد کاهش دارد. 

 به محض صدور مجوز از سوی عربستان، 
پروازهای حج عمره آغاز می شود

 معاون وزیر راه و شهرسازی و رئیس سازمان 
هواپیمایی کشوری گفت: به محض صدور مجوز 
از سوی ســازمان هواپیمایی کشوری عربستان، 
پروازهــای حج عمــره آغاز خواهد شــد.محمد 
محمدی بخش درباره تعلیق پروازهای حج عمره 
اظهار داشت: در واقع همه اقدامات و هماهنگی های 
لازم در این زمینه انجام شده است، اما صدور مجوز 
نهایی که باید بین سازمان های هواپیمایی دو کشور 

اتفاق بیفتد انجام نشده است.
وی با تاکید بر اینکه هیچ مشــکل خاصی در 
این زمینه وجود ندارد، بیان داشت: بسیاری از این 
مجوزها لحظه آخری صادر می شود و همچنان در 
حال رایزنی و پیگیری برای این موضوع هستیم.

معاون وزیر راه و شهرسازی، همچنین مطرح بودن 
هرگونه مشکل مالی در این خصوص را رد کرد و 
ادامه داد: به محض صدور مجوز از سوی عربستانی ها، 
پروازها به مقصد سرزمین وحی آغاز خواهد شد و 
پس از تعیین تکلیف پروازهای هواپیمای جمهوری 
اسلامی ایران، پرواز شرکت هواپیمایی »معراج« نیز 

در دستور کار قرار خواهد گرفت.
وی در خاتمه با بیان اینکه هیچ اطلاعی از زمان 
صدور مجوز از سوی سعودی ها نداریم، تاکید کرد:  
این موضوع مربوط  به سازمان هواپیمایی کشوری 
عربستان است که پیگیری های ما در این زمینه 

همچنان ادامه دارد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

   بررسی مجدد 
شاخص های سنجش 

تمرکز در این بازار نشان 
می دهد که بازار خودرو 
همچنان درجه بالایی از 

تمرکز را دارد.

مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: صنعت خودرو 
با تکیه بر زنجیره ارزش، افزایش داخلی ســازی و توسعه محصول، رقابت پذیر خواهد 
شد و همچنین می تواند زمینه فعالیت در فناوری های نوین را فراهم کند؛ به گونه ای 

که شاهد تحول در این حوزه باشیم.
بــه گزارش از وزارت صمت، »عبدالله توکلی لاهیجانی« در ســومین نمایشــگاه 
بین المللی اتو شو )خودروهای سبک و سنگین( تبریز با تاکید بر اینکه صنعت خودرو 
باید به سمت رقابتی شدن حرکت کند تا شاهد رشد مضاعف در این حوزه باشیم،  اظهار 
داشت: خودروسازان از طریق توسعه محصول و استفاده از فناوری های نوین می توانند 

خودروهای کیفی و رقابت پذیر تولید کنند.وی افزود: به هر میزان که خودروسازان در 
مسیر توسعه محصول تلاش کنند، به همان اندازه می توان بر زنجیره ارزش خودرو اثر 

گذاشت و از مونتاژ کاری و وابستگی به خارج از کشور فاصله گرفت.
توکلی تصریح کرد: پروژه های مختلفی در زمینه برقی سازی حمل و نقل عمومی، 
تولید و واردات خودروهای برقی توســط خودروســازان داخلی تعریف شده است و 

مهندسان در حال فعالیت در این خصوص هستند.
وی گفت: تولیدکنندگان خودرو، در مورد فناوری های نوین صنعت خودرو می توانند 
رویکردهای متعددی را پیگیری کنند؛ این رویکردها شــامل  برقی سازی، خودروهای 

متصل، همجوشی داده ها و خودروهای حمل و نقل اشتراکی و خودران است. حرکت 
به این سمت چهره خودروسازی کشور را تغییر می دهد و حتی این فرصت را فراهم 

می کند که خودروسازان کشورمان در بازارهای جهانی نقش آفرین شوند.
مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صمت با تاکید بر اینکه چشم انداز خوبی در 
انتظار صنعت خودرو کشور است،  اظهار داشت: از ابتدای دولت سیزدهم،  توانسته ایم 
از مســیرهای سخت صنعت خودرو عبور کنیم و در حال حاضر ضمن فاصله گرفتن 
از تولید شــکننده سال های گذشــته به تولید نزدیک به یک میلیون دستگاه خودرو 

دست یافته ایم.

 معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه از ابتدای آغاز به کار دولت سیزدهم تا 
امروز بیش از ۴۵ هزار واحد مسکن مهر در شهرهای جدید تکمیل و تحویل متقاضیان 
شــده است، از افتتاح یک بسته ۱۰ هزار واحدی مسکن مهر در چهار شهر جدید در 

ایام الله دهه فجر امسال خبر داد.
علیرضا جعفری افزود: در ابتدای دولت ســیزدهم افزون بر ۶۵ هزار واحد مسکن 

مهر در شهرهای جدید از سال های گذشته باقی مانده بود.
مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید اظهار داشت: برخی از این واحدها گرچه 
هنوز تکمیل نشده بودند، به صورت ناقص تحویل هموطنان شده بودند و جزو آمارهای 
افتتاحیه ها آورده می شدند.معاون وزیر راه و شهرسازی خاطرنشان کرد: رییس جمهور 
پس از بازدید از شــهر پردیس تاکید کرد که همه مسکن های مهر باقی مانده باید به 

صورت کامل تکمیل شده و تحویل متقاضیان شود.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه آورده های متقاضیان مســکن مهر نیز هزینه شده 
بود، اما پروژه ها همچنان ناقص باقی مانده بود، تاکید وزیر راه و شهرســازی بر این 
بــود که این واحدها بدون تســهیلات بانکی و منابع دولتــی و فقط از منابع داخلی 
شــرکت عمران شهرهای جدید تکمیل شــود.جعفری تصریح کرد: تا امروز بیش از 
۴۵ هزار واحد مســکن مهر در شــهرهای جدید تکمیل و تحویل متقاضیان شــده 
اســت.وی اظهار داشــت: همچنین ۱۰ هزار واحد دیگر مســکن مهر در ۲۲ بهمن 
 امســال در شــهرهای جدید پردیس، هشــتگرد، گل بهار و صــدرا افتتاح و تحویل 

متقاضیان خواهد شد.

 دولت به دنبال حل و فصل مشکلات واحدهای تعاونی ساز
مدیرعامل شــرکت عمران شهرهای جدید با اشــاره به تعاونی ساز بودن برخی از 
پروژه های باقی مانده مســکن مهر، یادآوری کرد: این پروژه ها با مشکلات متعددی از 
جمله مشکلات حقوقی تعاونی ها، کمبود آورده نقدی متقاضیان و غیره مواجه است 

که حل و فصل مشکلات آنها دنبال می شود.

   نیاز به ۱۰ همت منابع مالی برای تکمیل واحدهای با پیشرفت فیزیکی کم
وی افزود: نزدیک به ۲ هزار واحد در شهرهای جدید وجود دارد که گرچه سال ها از 
عقد قرارداد آنها با پیمانکاران گذشته، اما هنوز شروع نشده اند یا در مرحله فونداسیون 

قرار دارند.جعفری گفت: برای تکمیل این پروژه ها، دست کم ۱۰ هزار میلیارد تومان 
منابع مالی نیاز اســت تا تکمیل شــوند.وی ابراز امیدواری کرد:  با تامین منابع مالی 
لازم، بخشی از این پروژه های ناقص مانده در تابستان ۱۴۰۳ و باقی مانده آنها تا پایان 

سال آینده تکمیل و تحویل شود.

  لزوم تکمیل زیرساخت ها
وی بر لزوم تکمیل زیرساخت ها تاکید کرد و اظهار داشت: یکی از مشکلات موجود 
این است که با وجود در حال تکمیل بودن پروژه های مسکن مهر، اما در برخی موارد 
دســتگاه های خدمات رسان برای تکمیل انشعابات آب، برق و گاز با محدودیت هایی 
مواجهند.معاون وزیر راه و شهرســازی گفت:  یکی از تاکیدات وزیر راه و شهرسازی، 
برقراری انشــعابات خدمات مختلف واحدهای تکمیل شده و همکاری با دستگاه های 
خدمات رســان است که از محل منابع شهرهای جدید تامین خواهد شد.وی در عین 
حال گفت: در زمینه روســاختی و تامین امکاناتی همچون مدرســه، مسجد، مراکز 
درمانی و مجموعه های فرهنگی، عقب ماندگی هایی در شهرهای جدید وجود دارد که 

در تلاش برای رفع آنها هستیم.
شرکت عمران شهرهای جدید تعهد کرده است تا در کنار ساخت واحدهای نهضت 
ملی مسکن، واحدهای باقی مانده مسکن مهر شهرهای جدید را نیز به انجام برساند. 
همچنین، دولت تعهد کرده است تا با پایان یافتن دولت سیزدهم واحدی تحت عنوان 

مسکن مهر در کشور باقی نماند.

چشم انداز خوبی در انتظار صنعت خودرو کشور است

افتتاح ۱۰هزار واحد در دهه فجر

رسانه های حامی خودروسازان هم از اتفاق صورت گرفته به نفع خودروسازان برداشت و حتی پیش بینی کردند که با روند ایجاد شده، شرایط خودروسازان 
بهتر و از زیان انباشته آنها کاسته خواهد شد.

اما ماهیت موضوع و مبحث قیمت گذاری تغییر خاصی نداشته است،  چرا که فرمول قیمت گذاری هنوز بر عهده شورای رقابت است و در نهایت وزارت 
صمت و ســازمان حمایت بر اســاس فرمول اعلامی شورای رقابت باید قیمت نهایی خودروها را اعلام کنند و البته اگر در این مسیر تخطی صورت گیرد، 

شورای رقابت پیگیری خواهد کرد.
وزیر صنعت،  معدن و تجارت هم در این خصوص نظر نهایی خود را داده است. او عنوان کرد: زمانی که توازن بین عرضه و تقاضا در مورد خودروهای 
داخلی و مونتاژی برقرار نشــود، آزادســازی قیمت رخ نخواهد داد. حال در شرایطی که ایران خودرو در تولید خودروهای سواری ۶ درصد کاهش را ثبت 
کرده و سایپا نیز حداکثر افزایش تولیدش کمتر از ۲ درصد بوده است، چگونه می توانند عرضه و تقاضا را هماهنگ کنند؟ لذا برای آنکه خودروسازان مانند 

سال های گذشته به عاملی در نوسان قیمت بازار تبدیل نشوند، آزادسازی اتفاق نخواهد افتاد.
آن طور که وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرده است،  قیمت خودروها نباید به گونه ای باشد که در حق مردم اجحاف شود. بر این اساس شرکت های 

خودرویی با توجه به فرمول شورای رقابت و مستنداتی که باید ارائه دهند، امکان افزایش قیمت را خواهند داشت.
روز گذشته در جلسه ششصد و سی و دوم شورای رقابت، موضوع اصلاح دستورالعمل تنظیم بازار خودروهای سواری مطرح شد. بر این اساس شورای 
رقابت در ســایت خود و در تفســیر اتفاقاتی که در این حوزه رخ داده اســت، عنوان کرد که پس از تصویب دستورالعمل تنظیم بازار خودروی سواری و 
اجرای آن در طول مدت بیش از ۱۰ ماه، بررســی های صورت گرفته در مرکز ملی رقابت نشــان می دهد برخی از مشــکلاتی که بازار خودرو قبل از این 
مصوبه با آن مواجه بود، برطرف شده و به همین دلیل نیاز است برای ادامه مسیر برخی اصلاحات در شیوه تنظیم گری این بازار صورت پذیرد.این شورا 
ادامه داده اســت: بررســی مجدد شاخص های ســنجش تمرکز در این بازار نشان می دهد که بازار خودرو همچنان درجه بالایی از تمرکز را دارد. از سوی 
دیگــر عــدم تحقــق واردات خودرو به میزان مورد نیاز و نیز تداوم محدودیت هایی که برخی قوانین همچون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و قانون 
ساماندهی صنعت خودرو بر مقدار عرضه عمومی خودرو دارند، باعث تداوم ناترازی در بازار خودرو شده  و زمینه را برای تحقق قیمت غیرمتعارف در این 
بازار را فراهم ساخته  است. به همین دلیل و به منظور صیانت از حقوق مصرف کنندگان این بازار، تداوم قاعده گذاری برای کشف قیمت منصفانه نیاز است.

بدین جهت شــورای رقابت مطابق بند )۲( ماده )۶( دســتورالعمل مزبور و به استناد بند ۵ ماده ۵۸ قانون اجرای سیاست های کلی اصل )۴۴( قانون 
اساســی در جلســه شــماره ۶۳۲ اصلاحات زیر را برای دستورالعمل مصوب جلســه ۵۴۳ مصوب کرد. از این رو قسمت پایانی ماده ۳ به شرح زیر اصلاح 
می شــود: قیمت نهایی خودرو توســط سازمان حمایت محاسبه و به وزارت صمت اعلام می شود. وزارت صمت قیمت ها را به خودروسازان ابلاغ می کند و 
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این قیمت ها برای عرضه کننده خودرو لازم الاجراســت.ماده ۵ نیز این گونه 
اصلاح شد که عرضه کنندگان خودرو مکلفند در زمان انعقاد قرارداد فروش 
خودرو به مشتریان، اطلاعات مربوط به خودرو و خریدار را در سامانه یکپارچه 
عرضه خودرو ثبت کنند و لذا نظارت بر عملکرد عرضه کنندگان خودرو در 
سامانه مذکور برعهده وزارت صمت است.همچنین به دستورالعمل گذشته 
این بند اضافه شد که وزارت صمت می تواند پیشنهادی برای خروج برخی 
خودروها از شمول ضابطه قیمتی بند ۳-۱ ماده ۳ و ماده ۴ این دستورالعمل 

با تعیین کف مقدار عرضه به شورا ارائه کند.
 بر اساس دستورالعمل جدید، از این پس نظارت شورا در خصوص محاسبه 
و ابلاغ محاسبه پسینی بوده و وزارت صمت مکلف است قیمت های محاسبه 
شده توسط سازمان حمایت را رأساً ابلاغ کند و اگر شورا در نحوه اجرا شاهد 

ایراد باشد، ورود خواهد کرد.
حسین سامانی،  کارشــناس صنعت خودرو درباره دستورالعمل تنظیم 
بازار خودروهای گفت: شرکت های خودروساز با عرضه قطره چکانی خودرو 
به مردم، دنبال فشــار به وزارت صمت بودند تا به هر نحو ممکن، موضوع 
قیمت گذاری از سوی شورای رقابت گرفته شود و وزارت صمت تعیین کننده 
نهایی قیمت ها باشد. در جلسه اخیر شورای رقابت تا حدودی این موفقیت 
به دست آمد اما خودروسازان نباید تصور کنند که خودروهایشان،  مشمول 
قیمت گذاری نیست چرا که شورای رقابت مجدداً تأکید کرده صنعت خودرو 
انحصاری است و تا زمانی که انحصارزدایی نشود، قیمت خودرو آزاد نخواهد 
شــد.او افزود: از آنجا که بازار خودرو در انحصار ایران خودرو و سایپا است، 
 خودروســازان با کاهش عرضه محصولات خود می توانند به سرعت بر بازار 
اثر منفی بگذارند. از همین رو قیمت گذاری باید با جدیت دنبال شــود،  در 
غیر این صورت خودروســازان دوباره باعث جهش قیمت خودرو شده و در 

نهایت مردم متضرر خواهند شد.
او گفــت: به نظر می رســد شــورای رقابت به خاطــر هجمه هایی که 
خودروسازان وارد کردند،  از موضوع قیمت گذاری عقب نشینی و این امر را 

به وزارت صمت و سازمان حمایت واگذار کرده است.
سایر رسانه ها نیز عنوان کردند با مصوبه اخیر شورای رقابت باید منتظر 
رخدادهای مهمی در بازار خودرو باشیم چرا که خودروسازان به سمت رهایی 
از قیمت گذاری دستوری سوق داده خواهند شد. مسیری که همانند بازی با 
لبه تیغ است؛ از یک سو آزادسازی قیمت ها به خروج خودروسازان از زیان 
کمک می کند، از سوی دیگر، در صورتی که میزان عرضه خودرو از طریق 
تولید داخل و واردات به اندازه پاسخ به تقاضای بازار نباشد، می تواند منجر 
به گرانی های هر روزه در بازار شــود. گزینه تعدیل قیمت گذاری دستوری 
خودرو، رویکرد مثبتی اســت؛ با این شــرط که شــاهد واردات گسترده 
خودرو های خارجی به قیمت هــای نزدیک به محصولات داخلی یا همان 
خودرو های اقتصادی باشیم تا شرایط دیگر انحصاری نباشد و مردم قدرت 
انتخاب محصول داشته باشند و خودروسازان نیز برای تأمین نیاز متقاضیان 

به دنبال ارتقای کیفیت و تنوع باشند.

  خلف وعده خودروسازان
چندی پیش  آلبرت بغزیان، اســتاد دانشــگاه و عضو هیأت تجدید نظر 
شورای رقابت به »ایران« گفته بود: خودروسازان اعتقاد دارند با دستورالعمل 
قیمتی که شــورای رقابت تعیین می کند، نمی توانند برنامه های توسعه ای 
خود را به ســرانجام برسانند. خودروســازان و مونتاژکاران تمایل دارند که 
قیمت گذاری خودرو با وزارت صمت، سازمان حمایت و نماینده شرکت های 

خودشان باشد.
او ادامــه داد: خودروســازان و مونتــاژکاران، مصوبه شــورای رقابت و 
دستور العمل صادر شده را قبول می کنند و می پذیرند اما در عمل اقداماتی 
انجام می دهند که باعث برهم خوردن نظم بازار می شــود؛ مانند اتفاقی که 
در تابســتان سال جاری رخ داد، با آنکه خودروسازان قیمت های مصوب را 
پذیرفتند ولی محصولات خود را به صورت قطره چکانی در بازار عرضه کرده 
یا حتی خودرو عرضه نمی کنند. زمانی که گفتیم خودروسازان، خودرو احتکار 
می کنند آنها چنین امری را نپذیرفتند اما وقتی خودرو عرضه نمی شود یا با 

تأخیر تحویل داده می شود، عملًا احتکار صورت گرفته است.

 تزریق ۲۴۰۰ میلیارد تومان برای نوسازی بافت های فرسوده
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: در سال جاری ۲۴۰۰ میلیارد تومان تامین مالی برای نوسازی بافت های فرسوده داشتیم که از این رقم ۸۰۰ میلیارد تومان منابع دولتی و ۱۶۰۰ میلیارد تومان توسط بانک ها پرداخت شده است.

محمد آیینی گفت : در حال حاضر تسهیلات نوسازی مسکن در بافت های فرسوده ۵۵۰ میلیون تومان است که از محل تبصره  ۱۸ با همکاری وزارت اقتصاد ۱۸۵ میلیون تومان آن با سود صفر درصد پرداخت می شود. این مبلغ در سال های گذشته از ۴۰ میلیون تومان 
آغاز شد، سال گذشته به ۱۵۰ میلیون رسید و هم اکنون ۱۸۵ میلیون تومان است.

وی افزود: متقاضیان نوسازی می توانند به بانک های عامل که نزدیک محل زندگی شان قرار دارد مراجعه و از همه تسهیلات طرح نهضت ملی  مسکن استفاده کنند. علاوه بر بانک مسکن، سایر بانک ها از جمله بانک های خصوصی نیز موظف به پرداخت این تسهیلات 
هستند اما عملکرد بانک های دولتی قابل توجه تر بوده است.مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران تصریح کرد: در سال جاری ۲۴۰۰ میلیارد تومان تامین مالی برای نوسازی بافت های فرسوده داشتیم که ۸۰۰ میلیارد تومان آن منابع دولتی بوده و ۱۶۰۰ میلیارد تومان 

نیز توسط بانک ها پرداخت شده است.
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اولویت بندی طرح های عمرانی برای تخصیص اعتبارات

ابوالفضل حمیدی   |     رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور با تأکید بر لزوم اولویت بندی طرح های عمرانی برای تخصیص دقیق و 
هدفمند اعتبارات، گفت: اولویت در تخصیص اعتبارات با مصوبات سفرهای رئیس جمهور و طرح های خاتمه یافتنی طی امسال و سال 

آینده است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق با اشاره به سیاست های جدید ارزی این کشور، گفت: این موضوع تاثیری بر روند مبادلات دو کشور نخواهد گذاشت و نگرانی در این زمینه وجود 
ندارد؛ تاکنون نیز توقفی در صادرات و واردات وجود نداشته است.

یحیی آل اسحاق گفت: دولت عراق برای ساماندهی به دینار و دلار سیاست هایی را با تمام کشورها اعمال کرده و به دنبال ثابت نگه داشتن نرخ این دو ارز است؛ به این معنا که از دو نرخی 
شدن قیمت ارزها جلوگیری کند.وی افزود: تامین ارز کالاهایی که از کشورهایی مانند ایران و ترکیه به عراق وارد می شود با بانک مرکزی این کشور است که نرخ ۸۰۰ دلار معادل یک هزار و 

۳۰۰ دینار محاسبه می شود اما در برخی کشورها مانند ایران که مورد تحریم های آمریکا قرار گرفته ایم محدودیت هایی در زمینه تبادل دلار وجود دارد.
آل اسحاق با اشاره به اینکه تجار دو کشور تاکنون برای انجام مبادلات خود از بازار آزاد استفاده می کردند، خاطرنشان کرد: برای ورود کالا به عراق، بازرگانان از طریق صرافی ها برای مبادله 

پولی استفاده و ارز مورد نیاز خود را تامین می کردند و پرداخت ها انجام می شد.

نگرانی برای تجارت ایران 
و عراق وجود ندارد

 ریال آفشور تا چند ماه آینده عملیاتی 
می شود

معاون روابط بین الملــل بانک مرکزی گفت: 
سازکار ریال برون مرزی به فعالان اقتصادی کمک 
میکند تا مناســبات تجاری خود را با هر کشوری 
که این ســازکار برای آن عملیاتی بشــود با ریال 

انجام دهند.
 معاون روابط بین الملل بانک مرکزی گفت: در 
مورد افغانســتان و عراق به دلیل روابط اجتماعی 
گســترده و امکان واردات ریالی خدمات از آن ها و 
در مورد کشور روسیه به دلیل نهایی سازی توافق 
پیمان پولی دو جانبه در سفر اخیر رئیس کل بانک 

مرکزی به روسیه قابلیت اجرا خواهد یافت.
وی گفت: مناسبات تجاری و مراودات اجتماعی 
کشورمان با عراق و افغانستان بسیار زیاد است برای 
گســترش فعالیت اقتصادی بانک مرکزی سازکار 

جدیدی را طراحی کرده است.
محسن کریمی در ادامه افزود: سازکار ریال آفشور 
یا ریال برون مرزی دستور العملی را ایجاد می کند 
که فعالان اقتصادی در مناسبات تجاری خودشان 

از ریال استفاده کنند.
وی با اشــاره به اینکه ریال آفشــور مبادلات 
تجاری را برای تجار تسهیل می کند، بیان کرد: در 
ایــن طرح صادر کننده و واردکننده کالای خود را 
با ریال مبادله می کنند و در بازگشت ارز صادراتی 

مشکلی نخواهند داشت.
معاون روابط بین الملل بانک مرکزی در ادامه 
بیان کرد: این طرح هم به زوار ایرانی و عراقی و هم 
برای اتباع افغانستان کمک می کند. به طور نمونه 
اتباع زیادی از کشــور افغانستان در ایران فعالیت 
می کنند، که برای ارســال پول خود به کشورشان 
نیاز به تبدیل آن به ارز در بازار غیر رســمی دارند؛ 
ریال برون مرزی )ریال آفشور( می تواند این مشکل 

را برای انتقال ارز برای اتباع رفع کند.
کریمی گفت: حدود شش ماه گذشته عملیات 
مطالعاتی این طرح آغاز شده است و امیدوار هستیم 

تا چند ماه آینده این طرح عملیاتی شود.
وی در پایــان بیــان کرد: همه تجــارت ما با 
افغانستان و عراق به سمت صادرات ریالی نمی رود 
بلکه به میزانی که بتوانیم واردات ریالی انجام دهیم 
این طرح قابل اجراســت. امکان صادرات ریالی به 
روسیه نیز در چارچوب پیمان پولی دوجانبه از نوع 
خط معاوضه نقدینگی به میزان توازن تجاری سالانه 

دو کشور خواهد بود. 

  ۶۰ درصد حجم ســدهای مهم کشور 
خالی است

 وضعیت نامطلوب بارش ها در پاییز امســال و 
تداوم آن در روزهای نخست فصل زمستان سبب 
کاهش شــدید حجم آب ۱۳ ســد مهم و بزرگ 
کشور شــده، به طوری که ۶۰ درصد حجم کلی 

سدها خالی است.
 وضعیــت ناجــور بارش ها در فصــل پاییز و 
پیش بینی تداوم آن در زمستان اثرگذار بر وضعیت 
سدهای تأمین کننده آب کشور خواهد داشت. هر 
میزان برداشــت از آب از ســدها به دلیل کاهش 
حجم بیشــتر شود، تأمین آب به سمت آبخوان ها 
و ســفره های زیرزمینی خواهد رفت و این امر بر 
تشدید فرونشست ها و کاهش سفره های زیرزمینی 
خواهد انجامید.میزان بارش های از ابتدای سال آبی 
جــاری )ابتدای مهر ۱۴۰۲( تــا نهم دی به ۴۶.۲ 
میلیمتر رسید که در مقایســه با دوره بلندمدت 
۵۵ساله که ۷۰.۶ میلیمتر بارش داشته ایم ۳۵ درصد 
کاهش یافته است. همین کاهش وضعیت سدها را 
نگران کننده کرده است و درعین حال میزان خروجی 

آب از سدها نیز ۲۰ درصد افزایش یافته است.
کاهش بارش ها ازیک طرف و افزایش مصرف از 
طرف دیگر وضعیت ۱۳ سد کشور را با کاهش شدید 

حجم آب مواجه کرده است.
بر اســاس تازه ترین گــزارش دفتر اطلاعات و 
داده های آب شرکت مدیریت منابع آب ایران، سد 
رودبال داراب در استان فارس با داشتن یک میلیون 
مترمکعب موجودی آب از ابتدای سال آبی جاری تا 
نهم دی ماه با کاهش ۸۷ درصدی نسبت به مدت 
مشابه پارسال روبرو شده و میزان پرشدگی فعلی 

این سد هم یک درصد است.
چاه نیمه های سیستان و بلوچستان از ابتدای 
سال آبی جاری تا نهم دی ماه ۳۸ میلیون مترمکعب 
موجودی آب دارند که در مقایســه با مدت مشابه 
پارسال ۷۲ درصد کاهش دارد. میزان پرشدگی چاه 

نیمه ها به ۳ درصد کاهش یافته است.

لازم است نظام 
اولویت دهی طرح ها 
در دستگاه ها برقرار 

شود و برای این کار باید 
شناسنامه طرح ها به روز 

باشد. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1402/10/16
شماره : 1560

ثبات در بازار ارز در طولانی مدت ســبب بازگشت آرامش در بورس خواهد شد و 
سوددهی شرکت ها را افزایش می دهد. نرخ ارز به دلیل تأثیراتی که روی قیمت دارایی ها 
می گذارد، متغیری کلیدی در اقتصاد هر کشوری محسوب می شود. بنابراین انتخاب 
یک نظام ارزی مناسب و بهینه می تواند موجبات توسعه اقتصادی کشور را فراهم کند. 
با توجه به انواع نظام های ارزی موجود در اقتصاد، انتخاب نظام ارزی مناسب برای هر 
کشور همواره به عنوان یکی از دغدغه های سیاستگذاران اقتصادی مطرح بوده است. 
طبق اطلاعات منتشر شده توسط نهادهای بین المللی معتبرهمچون سازمان همکاری 
اسلامی و بانک جهانی،عوامل مختلف اقتصادی و سیاسی در انتخاب نظام ارزی برای 
هر اقتصادی تعیین کننده هســتند. با این حال در مورد اینکه چگونه یک نظام ارزی 
مناسب باید انتخاب شود هیچ اجماع و اتفاق نظری  صورت نگرفته و یک نظام ارزی 
ایده آل، مناسب برای همه کشورها وجود ندارد.براساس پژوهش معاونت توسعه شرکت 
بورس تهران، یکی از نهادهای مالی و اقتصادی هر کشور که به شدت تحت تأثیر نظام 
ارزی و نوسان نرخ ارز قرار دارد، بورس اوراق بهادار است. به عبارت دیگر، نوسان نرخ 
ارز، یکی از مهم ترین پارامترهای ریســک سیستماتیک مؤثر بر عملکرد بورس اوراق 
بهادار قلمداد می شود. بدون شک آگاهی از میزان اثرگذاری تغییرات نرخ ارز بر شاخص 
بورس اوراق بهادار می تواند به سرمایه گذاران در اتخاذ تصمیمات صحیح سرمایه گذاری 
برای حداکثرسازی عملکرد سبد دارایی های خود کمک کند.سازمان همکاری اسلامی 
طی گزارشی به بررسی انواع نظام های ارزی در کشورهای عضو این نهاد پرداخته است.

براســاس این گزارش  نظام های ارزی را می توان به سه دسته اصلی شامل نظام های 
ارزی میخکوب )ثابت(، نظام های ارزی انعطاف پذیر(شــناور )و نظام های ارزی میانی 
تقســیم کرد که هریک از این نظام های ارزی، خود نیز به چند دســته فرعی تقسیم 
می شوند. به طور خلاصه، طبق تحقیقات، نظام های شناور برای کشورهای توسعه یافته 
مناسب تر هستند، در حالی که نظام های ارزی میانی، انتخاب بهتری برای کشورهای 

درحال توســعه و با اقتصاد باز و بخش های مالی به اندازه کافی توسعه یافته هستند. 
از طرفی، نظام های ارزی میخکوب برای کشــورهایی که دارای یکپارچگی کمتری با 
اقتصاد جهانی و فقدان انضباط پولی هســتند، مناسب ترند. نظام های ارزی میخکوب 
معمولاً انتخابی برای کشورهای با تورم بالا و اعتبارپایین نیزهستند.نرخ دلار یکی از 
متغیرهای کلان اقتصادی مؤثر بر بازار ســهام و قیمت دارایی های مالی است. درک 
همبســتگی بین بازار دلار و بازار ســهام برای بیشتر سرمایه گذاران و سیاستگذاران 
بسیار مهم است و به سرمایه گذاران در راهبردهای ایجاد پرتفوی کمک می کند. نرخ 
دلار از عوامل تعیین کننده در محاسبه سودآوری و کارایی پروژه های سرمایه گذاری 
به شمار می آید. همچنین ثبات نرخ دلار منجر می شود تا ریسک سیستماتیک مؤثر 
بر تصمیمات سرمایه گذاری کاهش یابد و درنتیجه سرمایه گذاران بتوانند با ریسک 
کمتری به فعالیت بپردازند. بنابراین نرخ دلار و نوسان آن و در حقیقت انتخاب صحیح 
و بهینه نظام های ارزی، تأثیرمهمی بر ســرما یه گذاری ها و صادرات و واردات کشــور 

می گذارد. رابطه میان نرخ دلار و شاخص سهام بورس همواره از مباحث بحث برانگیز 
میان محققان و پژوهشگران بوده است. زیرا با توجه به صادرات و واردات محور بودن 
بسیاری از شرکت های بورسی و میزان وابستگی آنها به نرخ دلار، تغییرات ارزش ذاتی 
شرکت ها و ترکیب دارایی ها و بدهی های دلاری شرکت های بورسی، افزایش و کاهش 
نرخ دلار می تواند تأثیر متفاوتی بر شرکت های پذیرفته شده در بورس بگذارد. نتایج 
پژوهش های مختلف نشــان می دهد که افزایش و کاهش نرخ دلار می تواند از طرق 
مختلف بر شاخص سهام شرکت های بورسی تأثیر بگذارد. براساس مدل اقتصادسنجی 
می توان بیان کرد که نرخ دلار نیما از تأثیر بیشــتری نسبت به نرخ دلار بازار آزاد بر 
شاخص کل و شاخص کل هم وزن بورس برخوردار است. زیرا صنایع بورسی صادرات 
و واردات محور بیشــتر متأثر از نرخ دلار نیما هســتند.در تحلیل رابطه مستقیم نرخ 
دلار و شاخص سهام بورس می توان گفت که شرکت های حاضر در بورس با افزایش 
نــرخ دلار )از بعد تقاضا(، توان رقابتی بهتری در صادرات یافته و در نتیجه با افزایش 
درآمدهای ناشــی از صادرات کالاها و خدمات، در وضعیت بهتری قرارمی گیرند. در 
این حالت با افزایش نرخ دلار و بهبود وضعیت درآمدی، تقاضا برای سهام شرکت ها 
افزایش می یابد و در نتیجه قیمت ســهام این شــرکت ها با افزایش مواجه می شود و 
انتظار افزایش شاخص سهام بورس وجود دارد.از طرف دیگر )از بعد عرضه(، می توان 
گفت که افزایش نرخ دلار از یک ســو باعث افزایش ارزش ریالی میزان بدهی دلاری 
شرکت ها و از سوی دیگر باعث افزایش بهای تمام شده تولیدات و خدمات ارائه شده 
توســط شرکت های واردات محور می شود. افزایش بدهی، کمبود نقدینگی به همراه 
داشته و منجر به کاهش سرمایه در گردش شرکت می شود که این امر تأثیرمنفی بر 
سودآوری شرکت های واردات محور و نهادهای واسطه ای می گذارد. درنتیجه افزایش 
نرخ دلار می تواند قیمت ســهام شرکت های واردات محور را کاهش داده و در نهایت 

شاخص سهام بورس را تحت تأثیر قرار داده و باعث کاهش آن شود.

تثبیت ارز تأثیر مثبتی بر بازار سهام دارد

به گزارش از سازمان برنامه و بودجه، نهمین جلسه بررسی بخش تفصیلی بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور با حضور »داود منظور« 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور، معاونان و رؤسای امور این سازمان برگزار و گزارش »اعتبارات مورد 

نیاز امور آب، کشاورزی و محیط زیست در سال ۱۴۰۳« از سوی امور آب، کشاورزی و محیط زیست ارائه شد.
منظور در این نشست ضمن تاکید بر تقویت شیوه های نظارتی طرح ها و پروژه های ملی، انجام مهندسی ارزش برای طرح های 
عمرانی را لازم دانست و گفت: بخش زیادی از طرح های عمرانی را باید با پایش و مهندسی ارزش، تعیین تکلیف کنیم و ضعف 

کنونی در نظارت و پایش، باید جبران شود.

  گام اساسی برای شفاف سازی و انضباط مالی
معاون رئیس جمهور افزود: موضوع پرداخت به ذینفع نهایی، یکی از برنامه های بسیار مهم دولت 
در دوره جدید بوده و کار بزرگی است که اجرای دقیق و مستمر آن از طرف سازمان برنامه و بودجه 

کشور، یک گام اساسی در جهت شفاف سازی و انضباط مالی در کشور خواهد بود.
وی با اشــاره به ضرورت هوشمندســازی در فرآیندهای ســازمانی، بیان کرد: سیستم یکپارچه 
مدیریــت مالی )FMIS( کاری بزرگ از جنس هوشمندســازی بودجه ای اســت و موفقیت آن نیاز 
 به ســازماندهی، تدوین نقشــه راه و تقســیم کار دارد که لازم اســت همه بخش های سازمان در 

جهت توفیق آن بکوشند.

  نظام اولویت دهی طرح ها در دستگاه ها برقرار شود
منظور با بیان اینکه سامانه محور شدن فعالیت ها و یکپارچه سازی و انسجام سامانه ها در سازمان 
یک راهبرد مهم هوشمندسازی بودجه ای است، گفت: تدوین گزارش های نظارتی از سوی بخش های 
مختلف سازمان، یک مسئولیت اصلی است که با هوشمندسازی فرآیندها می توان انتظار داشت بخش 

نظارتی رشد چشمگیری یابد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه ساماندهی سیستم های نظارتی نقش بسیار مهمی در 
افزایش بهره وری و استفاده بهینه از بودجه دستگاه ها در خدمت رسانی به مردم دارد، ادامه داد: لازم 
اســت نظام اولویت دهی طرح ها در دســتگاه ها برقرار شود و برای این کار باید شناسنامه طرح ها به 
روز باشد و گزارش های نظارتی بر مبنای دستورالعمل ها و شیوه نامه های نظارتی به صورت ماهیانه 

تهیه شوند.

  ایجاد شفافیت مالی با نظام مندسازی و سازماندهی نظارت ها
وی با تاکید بر اینکه نظام مندسازی و سازماندهی نظارت موجب انضباط بیشتر و شفافیت مالی 
خواهد شد، تاکید کرد: چنانچه دستگاه ها بر اساس گزارش های نظارتی دقیق در اجرای طرح ها اقدام 

کنند، در کنار شفافیت به دست آمده، تحولات زیادی را شاهد خواهیم بود.
منظور با تأکید بر لزوم اولویت بندی طرح های عمرانی برای تخصیص دقیق و هدفمند اعتبارات، 
خواســتار همکاری سازمان با دســتگاه ها در اولویت بندی طرح ها شد و گفت: اولویت در تخصیص 
اعتبارات با مصوبات سفرهای رئیس جمهور و طرح های خاتمه یافتنی طی امسال و سال آینده است.

  سازمان برنامه و بودجه برای حل مسائل کشور، راه حل ارائه دهد
رئیس ســازمان برنامه و بودجه با توضیح ضرورت اصلاح ساختار بودجه بر اساس شاخص هایی 
همچون انضباط مالی، شفافیت، نظارت و هوشمندسازی بودجه ای، اظهار داشت: مقام معظم رهبری 
)مدظله العالی( و ریاست جمهور، به سازمان برنامه و بودجه کشور به عنوان یکی از اجزای پرتلاش 
دولت عنایت دارند و انتظارشان این است که سازمان برای حل مسائل کشور، راه حل و برنامه ارائه 
دهد که با توجه به وجود ظرفیت های بالای کارشناســی در ســازمان، باید به این انتظارات پاســخ 

مناسبی بدهیم.
معاونان و رؤسای امور سازمان برنامه و بودجه کشور در این نشست به بیان نظرات و دیدگاه های 

خود پرداختند.

  الزام توسعه صنعت انرژی تجدید پذیر در »ایران«
ایران علیرغم دارا بودن منابع متنوع تجدید پذیر، تنها یک هزار مگاوات تجدید پذیر احداث شده 
اما دولت طبق برنامه مکلف به افزایش سهم نیروگاه های تجدید پذیر به حداقل پنج درصد ظرفیت برق 
کشور است.زینب حمیدزاده عضو هیأت علمی رشته سیستم های انرژی در خصوص توسعه انرژی های 
تجدید پذیر برای مهر، نوشــت؛با پیشــرفت فناوری ها و افزایش جمعیت، انرژی به یکی از نیازهای 
حیاتی و اساسی در روند توسعه کشورها تبدیل شده است. تجربه کشورهای پیشرو نشان می دهد 
که تجدید پذیرها می توانند نقش قابل توجهی در تأمین انرژی داشته باشند. در سال های ۲۰۲۲ و 
۲۰۲۳ میلادی، میزان سرمایه گذاری در توسعه تجدید پذیرها از انرژی فسیلی بیشتر و همین امر 
باعث کاهش قیمت تمام شده فناوری های تجدید پذیر شده است.در ایران علیرغم دارا بودن منابع 
غنی و متنوع تجدید پذیر همچون انرژی بادی، خورشیدی و آبی، از مجموع ۸۵ هزار مگاوات ظرفیت 
منصوبه نیروگاهی، تنها یک هزار مگاوات تجدید پذیر احداث و بهره برداری شده است و می توان گفت 
در ایران هنوز صنعتی به نام صنعت انرژی های تجدید پذیر وجود ندارد. این در حالی ست که مطابق 
ماده ۵۰ قانون برنامه ششم توسعه )مصوب سال ۱۳۹۶( دولت مکلف به افزایش سهم نیروگاه های 
تجدید پذیر و پاک به حداقل پنج درصد ظرفیت برق کشور تا پایان برنامه بوده است. این ظرفیت 
بلااستفاده موجب شده است که بخش قابل توجهی از نیازهای انرژی کشور از سوخت های فسیلی 
تأمین شود و تولید توان در ایران به دلیل هزینه های بالای احداث، نگهداری و هدر رفت انرژی در 

نیروگاه های فسیلی, سالانه ده ها میلیارد دلار سوخت و درآمد ارزی کشور را به یغما ببرد.

پیش از هرچیز باید به موضوع بهینه سازی مصرف انرژی توجه داشت. اگر افزایش شدت انرژی 
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کشاورزی 

اتصال نزدیک به ۱۰۰ درصد 
جایگاه ها به سامانه هوشمند 

سوخت

الهام صالح     |       مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی گفت: طبق گزارش مرکز آمار ایران و انستیتو تغذیه، هر ایرانی به طور متوسط ۳۵ کیلوگرم در سال برنج 
مصرف می کند.

سرانه مصرف برنج هر ایرانی ۳۵ کیلوگرم است

   تقدیر ســازمان بنادر و دریانوردی از روابط 
عمومی بنادر استان گلستان 

در جلســه ماهانه شــورای مدیران ســازمان بنادر و 
دریانوردی از روابط عمومی بنادر و دریانوردی اســتان 
گلســتان به علت تولید محتوا و اطلاع رسانی شایسته 
درخصوص احیــای خلیج گرگان و بازگشــایی کانال 

آشوراده قدردانی شد .
  گلستان : مومنی - رئیس اداره ارتباطات سازمان بنادر 
و  دریانوردی در گزارش اطلاع رسانی و ارتباطات رسانه 
ای این سازمان در جلسه شورای مدیران سازمان بنادر 
و دریانــوردی که با حضور مدیر عامــل، اعضای هیات 
عامل، مشاوران، مدیران ســتادی و بنادر کشور برگزار 
شد، ضمن تقدیر از زحمات و تلاش های روابط عمومی 
بنادر گلستان گفت: عباس ترک، مسئول روابط عمومی 
بنادر استان گلســتان توانســت رتبه برتر درخصوص 
اطلاع رســانی اخبار پروژه ملی احیای خلیج گرگان را 

کسب کند.
به گفته مجید فدایی، تولید اخبار و اطلاع رسانی شایسته 
و جریان ســازی مناسب رســانه ای انجام شده توسط 
مسئول روابط عمومی بنادر و دریانوردی استان گلستان 
از ابتدای کار علاج بخشی و احیای خلیج گرگان از سال 
۱۴۰۰ تا افتتاح این پــروژه در ۳۰ آذر با حضور رئیس 

جمهور و وزیر راه و شهرسازی قابل تقدیر است .
گفتنی اســت، احیای خلیج گرگان پس از ماه ها تلاش 
بی وقفه و شــبانه  روزی ســازمان بنادر و دریانوردی به 
ثمر نشست و رضایت خاطر رئیس جمهور و  وزیر راه و 

شهرسازی و اهالی منطقه را در پی داشت.  
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی نیز با بیان اینکه 
این پروژه از نظر زیست محیطی و رونق اقتصادی بسیار 
حائز اهمیت است، احیای خلیج گرگان را یک فرصت 
بزرگ اقتصادی برای مردم اســتان گلستان دانست و 
اعلام کرد: اثرات احیای خلیج گرگان و اثرات مهم آن در 

سال های آینده بر همگان نمایان خواهد شد.

  صادرات کالا از گمرکات اســتان کرمانشاه ۱۲ 
درصد افزایش یافت

 ناظر گمرکات استان کرمانشاه از افزایش ۱۲ درصدی 
ارزش و هشــت درصــدی وزن کالاهــای صادراتی از 

گمرکات استان کرمانشاه در ۹ ماهه امسال خبر داد. 
علی اصغر عباس زاده در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
در ۹ ماهه امسال دو میلیارد و ۲6۲ میلیون و ۱۹۰ هزار 
و 8۹6 دلار کالا به وزن پنج میلیون و 56۱ هزار و ۴۲۱ 
تن از گمرکات استان کرمانشاه به خارج از کشور صادر 
شده است. وی افزود: این میزان صادرات کالا در ۹ ماهه 
سالجاری در مقایسه با مدت مشابه سال ۱۴۰۱ از لحاظ 
ارزش ۱۲ درصد و از نظر وزن رشــدی هشت درصدی 
داشــته اســت.عباس زاده عمده کالاهای صادراتی از 
طریق گمرکات استان را میلگرد و آهن آلات، کاشی و 
سرامیک، میوه و تره بار، سنگ های ساختمانی، لبنیات، 
انواع محصولات پلاستیکی و ظروف یکبار مصرف و غیره 
عنوان کرد. ناظر گمرکات استان کرمانشاه گفت: بیش از 
76 میلیون دلار کالا از طریق  گمرکات استان کرمانشاه 
به داخل کشور وارد شده است. وی با اشاره به آمار ۹ ماهه 
واردات گمرکات استان گفت:  در ۹ ماهه سپری شده از 
سال ۱۴۰۲ در مجموع 76 میلیون و ۲۱۹ هزار و ۲۳۰ 
دلار کالا به وزن ۱۱ هــزار و ۳7۴ تن از طریق گمرکات 
کرمانشاه، شوشمی، شیخ صله و پرویزخان وارد کشور 
شده است که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته از 
نظر ارزش چهار درصد و از حیث وزن دو درصد کاهش 
داشته است.عباس زاده عمده کالاهای وارداتی از طریق 
گمرکات استان کرمانشاه را پرایمری ریفرمر، دستگاه 
تولید لبنیات و دیزل ژنراتور، سایبان باغبانی، کاتالیست 
تری اتیل آلومینیوم، کو پلی اتیل ونیل ستات، الیاف فیبر 

نوری، قطعات کوره القایی و غیره عنوان کرد. 

  در ادامه عملیات بازگشایی گذر شهدای مسجد 
توحید؛ تملک و تخریب یک پلاک دیگر توسط 

شهرداری بوشهر انجام شد 
شــهردار بندر بوشــهر از ادامه عملیات بازگشایی گذر 
شهدای مسجد توحید با تملک و تخریب یک واحد دیگر 

از منازل در مسیر این گذر خبر داد.
 حسین حیدری با اشاره به اولویت های مدیریت شهری 
برای بازگشــایی معابر و اصلاح برخــی از خیابان های 
پرتردد سطح شهر خاطرنشــان کرد: برای تحقق این 
امر، همکاری مالکان منازل در مســیر گذرها ضروری 
است و خوشبختانه در همین راستا با همراهی مساعد 
برخی از شهروندان، در سال جاری تعداد قابل توجهی از 
مسیرهای پرتردد در مناطق ۱ و ۲، تعریض و یا بازگشایی 
شده است. حیدری در ادامه افزود: امیدواریم با همکاری و 
مصالحه صاحبان پلاک های باقیمانده در مسیر این گذر 
و سایر گذرها، روند گشایش معابر تسریع یافته و به زودی 

گذر مورد نظر نیز به صورت کامل بازگشایی شود. 
 شهردار بندر بوشهر با تاکید بر اینکه بازگشایی این گذر، 
تاثیر مهمی در کاهش بار ترافیکی خیابان های سنگی و 
عاشوری خواهد داشت، تصریح کرد: از نیروی انتظامی 
بابت همکاری در برقراری نظم و همراهی با شهرداری 
بسیار سپاسگزاریم. گفتنی است، چندین پلاک این گذر 
در سال گذشته تخریب گردیده و فقط )دو( پلاک دیگر 

تا آغاز زیرسازی و آسفالت باقی مانده است.

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران با اشاره به اینکه نزدیک به صددرصد جایگاه های عرضه سوخت به سامانه هوشمند سوخت متصل شده اند، گفت: از چهار هزار و ۳۰5 جایگاه عرضه سوخت فعال 
در کشور، چهار هزار و ۲۱۳ جایگاه عملیاتی شده اند.گلستان : مومنی - به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران، جعفر سالاری نسب در گفت وگو با خبرنگار شانا در این باره افزود: البته ممکن 
است هنوز در معدودی از جایگاه ها در سطح کشور به دلیل تعمیرات نرم افزاری و یا سخت افزاری و دیگر موارد مربوط به خود جایگاه ها، مشکلاتی وجود داشته باشد، اما عملیات اتصال جایگاه های عرضه سوخت به سامانه 
هوشمند سوخت تکمیل شده است و این نواقص احتمالی نیز بخشی از فرآیند تکمیلی و طبیعی عملیات رفع اختلال است که به زودی رفع خواهد شد، اما هم اکنون در جایگاه های سوخت سراسر کشور امکان عرضه سوخت 
سهمیه ای از طریق سامانه هوشمند سوخت ممکن است.وی تأکید کرد: در نخستین ساعت های پس از به وجود آمدن این اختلال در روز دوشنبه، ۲7 آذر به سرعت کمیته بحران را تشکیل دادیم و نخستین اقدام عملیات 
بای پس تمامی جایگاه های سوخت بود که بتوانند سوخت را عرضه کنند که این هدف تا ساعت ۹ شب همان روز به سرعت در همه جایگاه ها رفع شد و گام دوم اتصال جایگاه ها به سامانه برای عرضه بنزین سهمیه ای بود 

که به سرعت در دستور کار قرار گرفت و با حضور بیش از 8۰۰ تیم عملیاتی تا پایان روز سه شنبه )۲8 آذرماه( نزدیک به ۹۰ درصد جایگاه ها به سامانه متصل شدند و این آمار هم اکنون به بیش از ۹6 درصد رسیده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1402/10/16
شماره : 1560

استفاده موفقیت آمیز از روش های دانش بنیان جهت رفع موانع  چاه های تولیدی
برای نخســتین بار در شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری جهت رفع موانع 
بســیار سخت آســفالتي و سازندي از ابزار نازل جت دوار و حلال زایلین  به صورت 

همزمان استفاده شد.
حیدر الیاســی نیا مدیر امور فنی شــرکت نفت و گاز آغاجاری در بیان این خبر 
گفت: با توجه به اینکه چاه شــماره ۱۰ رگ ســفید از سازند بنگستان میدان رگ 
سفید  به دلیل تولید مواد آسفالتي و تشکیل موانع درون چاهي با افت فشار مواجه 
گردید و از سوی دیگر کلیه اقدامات قبلي  جهت رفع موانع درون چاهي بي نتیجه 
بوده و نیاز به احیا مکرر با جریان دادن چاه به سمت گودال سوخت داشت که این 
امر علاوه بر هدر رفت سرمایه ملي ،آلودگي زیست محیطي نیز در برداشت؛ تولید از 
چاه تقریبا غیر ممکن گردید. مهندس الیاسی نیا افزود: استفاده از امکانات دستگاه 
تفکیک گر سیار براي احیا چاه نیز به دلیل نوع سیال تولیدي و امکان گرفتگي پمپ 
هاي دستگاه مقرون به صرفه نبود. پس از خارج شدن چاه از مدار تولید، با پیگیری 
های انجام شده با مهندسي بهره برداري ستاد ، پیشنهاد استفاده از تکنولوژي جدید 

براي تعمیر این چاه داده شد که پس از بررسي هاي کارشناسي تصمیم به تعمیر چاه 
با اســتفاده همزمان از حلال زایلین و ابزار جدید نازل جت دوار  در حضور دستگاه 

لوله مغزي سیار گرفته شد.

مهندس الیاســی نیا در ادامه عنوان نمود: استفاده همزمان از حلال و نازل جت 
دوار براي اولین بار در شــرکت بهره برداري نفت و گاز آغاجاري علیرغم حفره باز 
بودن ناحیه تولیدي و ریســک بالاي عملیات رفع مانع و نیاز به راهبري فني دقیق 
در حین عملیات بر روي این چاه آزمایش گردید که با رفع کامل موانع درون چاهي 
و تمیزسازي ستون چاه تا عمق نهایي و حل نمودن رسوبات آسفالتي در حدفاصل 
تولیدي چاه در حلال زایلین همراه گردید و چاه با موفقیت در مدار تولید قرار گرفت. 
وی افزود: متعاقب راه اندازي چاه ، آزمایش ممیزي فشــار جریاني توسط واحد 

اندازه گیري ذخایر نفتي اداره خدمات عملیات انجام شد .
مهندس الیاسی نیا هزینه این عملیات را بالغ بر ۱۴ میلیارد ریال برشمرد و افزود 
: جهت کنترل فشار و متمرکز نمودن سیال خروجي از لوله دستگاه لوله مغزي سیار 

همواره از ابزار نازل در تعمیرات چاه سها استفاده مي گردد. 
ابزار نازل جت دوار همان ابزار نازل با کارکرد جدید مي باشد که سیال خروجي 
آن فقط بر یک نقطه متمرکز گردیده و همزمان موجب چرخش نازل نیز مي گردد.

»ســهراب ســهرابی« با اشــاره به اقدامات وزارت جهاد کشاورزی 
برای افزایش تولید برنج در کشــور افزود: بــا برنامه ریزی  های مختلف 
ماننــد جایگزینــی بــذر پرمحصــول، واردات فناوری بــذر هیبرید، 
 مدیریــت آبیــاری و ســایر اقدامــات، در تلاش هســتیم تــا میزان

 تولید برنج را افزایش دهیم. 

مجــری طرح گندم وزارت جهاد کشــاورزی با بیان اینکه محصول 
برنج دومین غذای اصلی مردم ایران اســت، اظهار داشت: در سال های 
مختلف ســطوح زیر کشــت در ایــران متغیر بوده و به طور متوســط 
در ۱۹ اســتان کشــور برنج کشــت می شــود که بیش از 7۰ درصد 
کشــت برنج در ســه استان شمالی کشور اســت. به گفته وی، استان 

 نیاز وارداتی به این 
محصول سالیانه نزدیک 

به ۷۰۰ هزار تن است 
که از محل واردات باید 

تأمین شود.

گیــلان بــا ۲۳۰ هزار هکتار رتبه نخســت، اســتان مازندران بــا ۲۱۰ هزار 
 هکتار رتبه دوم و اســتان گلســتان با حدود 7۰ هزار هکتار کشــت برنج در 

رتبه سوم قرار دارد. 
سهرابی با بیان اینکه در زراعت برنج، هدفگذاری تأمین نیاز کشور از محل 
تولید داخل اســت، گفت: پارســال سطح زیر کشت برنج 77۰ هزار هکتار در 
اســتان های مختلف کشــور بود که برآوردها نشــان می دهد که از این سطح 
کشــت، چهار میلیون و ۲۰۰ هزار تن شــلتوک و ۲ میلیون و 5۲۰ تن برنج 

سفید تولید شده است.
این مقام مســئول تصریح کرد: نیاز وارداتی به این محصول سالیانه نزدیک 
به 7۰۰ هزار تن اســت که از محل واردات باید تأمین شــود. وی افزود: طبق 
برنامه ریــزی باید بتوانیم نیــاز را از محل تولید داخل تأمین کنیم که یکی از 
آنها جایگزینی ارقام پرمحصول به جای ارقام کیفی و محلی در محصول برنج 

است که در استان های مختلف این محصول کشت می شود.
 مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه نیاز کشور به برنج 
در سال جاری بیشتر از 7۰۰ هزار تن نیست، گفت: به طور متوسط بخش اعظمی 
از تولیــد برنج از ارقام کیفی و محلی اســت و بخــش کمی از آن هم از ارقام 
پرمحصول کشت می شود و اگر بتوانیم با همکاری کشاورزان و مصرف کنندگان 
ارقام پرمحصول را جایگزین ارقام دیگر کنیم تولید برنج افزایش پیدا می کند 

و می توانیم کسری آن را جبران کنیم. 
وی اضافــه کرد: جایگزینی ارقام پرمحصول به جــای ارقام محلی، تغذیه 
بهینه و مصرف متعادل کودهای فســفاته، ازته و پتاســه در زمان کاشــت و 
داشــت محصول، مدیریت آفــات، بیماری آفات و علف هــای هرز، مدیریت 
 مناســب آبیــاری و مدیریــت محصــول در مزرعــه، از راه هــای مهم برای 

افزایش تولید برنج است.
 واردات فناوری بذر هیبرید در دستور کار است سهرابی تصریح کرد: ورود 
فناوری بذر هیبرید به کشــور از چین در دســتور کار قرار دارد و این نوع بذر 
می تواند با عملکردهای بیش از ۱۰ تن در هکتار، هم شلتوک در مزرعه تولید 

و هم انقلابی در تولید محصول برنج ایجاد کند.
 وی افزود: اصلاح ســاختار شالکوبی ها برای کاهش ضایعات محصول برنج، 
توســعه کشت های مکانیزه شامل کشت نشایی برنج در زمان کاشت، عملیات 
داشت برنج و توسعه برداشت برنج، از دیگر برنامه هایی است که می تواند کیفیت 

و کمیت برنج را در کشور ارتقا دهد. 
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی بیان داشت: در صورتی که میزان 
واردات در کشــور مدیریت شود، به طور قطع، تولیدکنندگان داخل می توانند 

بخش اعظمی از نیاز کشور را تأمین کنند.
 وی پــرورش راتــون )برنج چین دوم( را یکی از روش هایی برشــمرد که 
می توانــد تولید برنــج را افزایش دهــد و تصریح کرد: پارســال بیش از 7۰ 
 هکتار برنج راتون در اســتان های گیلان و مازندران کشــت شد و این موضوع

 در حال توسعه است.

طراحی ساز و کارهای ابتکاری برای اطلاع رسانی دستاوردهای جهاد آبرسانی 
علی جزء خراســانی به میزبانی شــرکت آب و فاضلاب استان بوشهر در سومین 
نشســت کارگروه آگاهی بخشی و مستندسازی جهاد آبرسانی که با حضور مدیران 
روابط عمومی ۱5 شــرکت آبفا و نماینده شرکت مهندسی آبفای کشور برگزار شد، 
اظهار داشــت: به فراخور اهمیت طرح های جهاد آبرسانی ، اطلاع رسانی این حوزه 
نیــز باید به روز بوده و برای انعــکاس هر چه بهتر این طرح ها از روش های جدید 

و ابتکاری استفاده شود.
مشاور مرکز جهاد آبرسانی با تاکید بر بکارگیری خلاقیت در تولید محتوا و فعالیت 
های رســانه ای ادامه داد: کار جهادی با توجه به کارکرد جهادی طرح های جهاد 

آبرسانی باید به طور ویژه مورد توجه قرار گیرد.
جزء خراسانی افزود: خوشبختانه با اقدامات جهادی که در زمینه اطلاع رسانی و 
مستندســازی این طرح ها به ویژه در دو فصل گذشته صورت گرفت ، ضریب نفوذ 
رسانه ای جهاد آبرسانی حدود سه برابر شده و راهبرد جدید مرکز جهاد آبرسانی در 
فصل پیش رو ، ارتقای کیفی ، تنوع بخشی به تولیدات محتوایی و استفاده از رسانه 
های مختلف و نیز مستندسازی تصویری و مکتوب تجارب و دستاوردهای این حوزه 
است.وی اضافه کرد: برای ارائه دستاوردهای حوزه آبرسانی در روستاها در کنار تنوع 
بخشی به تولیدات با نگاه به مخاطب ، لازم است از رسانه های نوین استفاده شود.

جزء خراسانی عنوان کرد: در حوزه اطلاع رسانی پروژه ها، علاوه بر نشست ها باید 
برای استفاده بیش از پیش از ظرفیت فضای مجازی برنامه ریزی لازم انجام شود.

وی افزود: در این زمینه انتظار می رود اســتان ها با جدیت نســبت به برگزاری 
نشست های کارگروه آگاهی بخشی و مستندسازی جهاد آبرسانی با حضور نمایندگان 
استانداری، سپاه، شرکت های آبفا و صداوسیما اقدام و با اتخاذ تصمیمات مناسب، 

برنامه های هماهنگ و مطلوبی را تنظیم و به اجرا درآورند.

مشــاور مرکز جهاد آبرســانی وزارت نیرو تصریح کرد: در ســاخت فیلم هایی با 
مضمون ارائه ســختی و اهمیت کار جهاد آبرســانی باید به طور ویژه کار شــود و 
همچنین با مستندســازی تلاش های این حوزه برای انتقال تجارب گرانبهای طرح 

به آیندگان تلاش شود.
وی افزود: متاســفانه بدلیل مشکلات کم آبی ، برخی از روستاییان در سال های 
گذشــته به شــهرها مهاجرت کردند که اجرای طرح های جهاد آبرسانی ، ظرفیتی 
ارزشمند برای بازگشت روستاییان به دیار و زادگاه خود بوده و آثار و برکات زیادی 
داشته است.در ابتدای این جلسه عالی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر 
نیز گفت : با اجرای طرح جهاد آبرســانی مشــکلات تامین آب شرب در بسیاری از 

روستاهای این استان به حداقل رسیده است.
ابوالحسن عالی افزود :طرح جهاد آبرسانی در این استان در ۱۹۴ روستا با هفت 

هزار و 8۱۰میلیارد ریال اعتبار در دست اجرا است.
در سومین نشســت کارگروه آگاهی بخشی و مستندسازی جهاد آبرسانی که با 
حضور نمایندگان ۱5 استان کشور در بوشهر برگزار گردید اعضای کارگروه پیرامون 
موضوعات و مصوبات جلسه بحث و بررسی نمودند که در گزارش بعدی خلاصه ای 

از موارد اعلام خواهد شد.

آغاز اجرای طرح مطالعاتی زنجیره راهبردی ارزش افزوده خرما درخوزستان
 مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی خوزستان از آغاز اجرای طرح مطالعاتی 

زنجیره راهبردی ارزش افزوده خرما در استان خبر داد.
 محمد حسنی نسب پیش از ظهر امروز چهارشنبه در جلسه کارگروه تخصصی خرما 
ضمن ارائه گزارشی از وضعیت نخیلات استان اظهار کرد: سطح زیر کشت نخیلات در 
استان خوزستان ۴۲ هزار هکتار بوده که از این میزان ۳6 هزار هکتار به نخیلات بارور 

اختصاص دارد.
وی با بیان این مطلب که خوزستان با ۲77 هزار تن تولید خرما در سال گذشته رتبه 
دوم را در کشور به خود اختصاص داده است، افزود: در سال جاری ۳۰۲ هزار تن خرما 
از نخیلات استان برداشت شده که این میزان نسبت به سال گذشته رشدی 8 درصدی 
داشته است.حسنی نسب در ادامه بیان کرد: ۹۰ درصد خرمای استان در شهرستان های 

آبادان، خرمشهر، کارون، شادگان و بهبهان تولید شده است.
مدیر امور باغبانی سازمان در ادامه به انواع خرمای تولید شده در استان اشاره و تصریح 
کرد: از کل خرمای تولید شده ۱8۰ هزار تن رقم استعمران، 65 هزار تن رقم برحی و 55 

هزار تن سایر ارقام از جمله کبکاب، بریم، زاهدی، عویدی و دیری بوده است.
وی به انواع خرید محصولات برداشت شده از سطح نخیلات استان اشاره کرد و گفت: 

7۰ هزار تن خارک و رطب برای عرضه مستقیم، ۱۰۰ هزار تن خرید خرمای استعمران 
توسط تشکل ها ،۴۰ هزار تن خرمای صنعتی و سنتی برای کارگاه ها و ۹۰ هزار تن خرما 

برای کارگاه های بسته بندی برای مصرف تازه خوری خریداری شده است.
حســنی نسب در ادامه به طرح مطالعاتی زنجیره ای راهبردی ارزش خرما در استان 
اشــاره کرد و افزود: این طرح در کنار زنجیره ارزش شیلات جوء زنجیره های منتخب و 

اولویت اســتان محسوب می شود.مدیر امور باغبانی سازمان در دسترس بودن نهاده ها، 
وضعیت مطلوب صنایع فرآوری و بسته بندی با تولید ۳۰۰ هزار تن و ظرفیت خالی ۲۴۰ 
هزار تن و تولید تجاری بیش از ۳۰ رقم خرما را از جمله معیارهای انتخاب زنجیره های 
راهبردی در اســتان عنوان و بیان کرد: وجود بازار صادراتی، شــرایط اقلیمی آب و هوا 
بارندگی و دسترسی به آب و امکان ایجاد ارزش افزوده با فرآوری محصول و بسته بندی 
با دیدگاه صادراتی را می توان از دیگر معیارهای انتخاب این زنجیره برای استان برشمرد.

وی از پتانسیل های تولید خرما در استان را امکان افزایش سطح زیر کشت و افزایش 
بهره وری برشمرد و گفت: نخیلات زمینه اشتغال ۲۳ هزار نفر را به صورت مستقیم ۲۰ 

هزار نفر را به صورت غیر مستقیم در استان فراهم کرده است.
حسن نسب، مسیرهای توسعه ای صنعت خرمای استان اشاره و بیان کرد: از جمله این 
مسیرها می توان به توجه به صنایع فراوری و تکمیلی زنجیره های خرمای صنعتی، توجه 
به ارقام پرمحصول و کســب بازارهای داخلی و توجه به ارقام با مزیت صادرات و کشف 
بازارهای جدید داخلی و خارجی اشاره کرد.مدیر امور باغبانی سازمان در خاتمه گفت: 
امیدواریم با انجام عملیات زیربنایی نخیلات و دستیابی به رشد تولید، استان خوزستان 

به جایگاه حقیقی خود در تولید صادرات دست یابد.

  تولید دام سبک ۹ درصد کاهش یافت
مرکز آمار اعلام کرد تعداد دام سبک پروار شده در پاییز سال جاری 5.۲ میلیون رأس بود که نسبت به پاییز گذشته ۹ درصد کاهش یافته است. بر اساس نتایج طرح آمارگیری اندازه گیری تعداد و تولیدات دام سبک، تعداد دام سبک موجود در دامداری های کشور در آذر ماه 
امسال 6۲ میلیون رأس برآورد شد که نسبت به آذر ماه سال قبل حدود یک درصد کاهش یافته است. تعداد دام سبک کشور در این ماه شامل ۴6.۴ میلیون رأس »گوسفند و بره« و ۱5.6 میلیون رأس »بز و بزغاله« بوده است.تعداد دام سبک پروار شده در پاییز سال جاری 5.۲ 

میلیون رأس بود که نسبت به پاییز گذشته ۹ درصد کاهش یافته است. تعداد »گوسفند و بره« و »بز و بزغاله« پروار شده در این فصل به ترتیب ۳.6 و ۱.6 میلیون رأس گزارش شده است.
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افتتاح و تحویل ۱۰ هزار واحد 
مسکونی در شهرهای جدید 
در بهمن امسال 

مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید از افتتاح و تحویل ۱۰ هزار واحد مسکن مهر باقیمانده در شهرهای جدید برای بهمن ماه سال جاری خبر داد و تاکید کرد: بهمن ماه امسال میزان 
افتتاح واحدهای تکمیل شده در شهرهای جدید طی دولت سیزدهم به بیش از ۴۵ هزار واحد می رسد. علیرضا جعفری معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید 
در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی در خصوص برنامه های آن شرکت در اجرای طرح های مسکنی و همچنین افتتاح های پیش رو گفت: در برنامه است که ۱۰ هزار واحد 
مسکن مهر باقیمانده که در دولت سیزدهم در حال تکمیل است در بهمن ماه و به مناسبت ۲۲ بهمن، افتتاح شود.معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: با افتتاح ۱۰ هزار واحد باقیمانده مسکن 
مهر که عمده آنها در شهرهای پردیس و مهستان )هشتگرد( به افتتاح می رسد میزان افتتاح های مسکن در شهرهای جدید و توسط دولت سیزدهم به بیش از ۴۵ هزار واحد خواهد رسید.جعفری 
تصریح کرد: تمامی واحدهایی که در شهرهای جدید به بهره برداری می رسد با تامین سرانه های آموزشی، بهداشتی، فرهنگی و سایر موارد است و در شهرهای جدید توجه به کیفیت زندگی مورد 
تاکید است.گفتنی است، شهرهای جدید تعهد کرده است تا در کنار احداث واحدهای نهضت ملی مسکن، واحدهای باقیمانده مسکن مهر شهرهای جدید را نیز به انجام برساند. همچنین، دولت 

تعهد کرده است تا با پایان دولت سیزدهم واحدی تحت عنوان مسکن مهر در کشور باقی نماند.

کریم حسن پور      |    تا هشت سال آینده تولید نفت به ۵.۷ میلیون بشکه خواهد بود و تولید گاز نیز به ۱.۵ میلیارد مترمکعب در روز 
افزایش می یابد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1402/10/16
شماره : 1560

  نشست مسئولان اداره کل راهداری و حمل ونقل 
جاده ای با فعالان حوزه حمل ونقل یزد

ســید محمد جواد عرفان فر / یزد؛به مناســبت 
گرامیداشــت هفته حمل ونقل، رانندگان و راهداری، 
نشست هم اندیشی مسئولان این اداره کل با مسئولان 
۲۲ تشکل صنفی حوزه حمل ونقل )شرکت های حمل 

و نقل و رانندگان بخش کالا و مسافر(، برگزار شد.
در این نشســت که با حضور محمد رســتگاری 
مدیرکل، محمدرضا بشیری معاون حمل ونقل، علیرضا 
غیرتمند رئیس اداره حمل ونقل کالا و علیرضا مشرف 
مدیر پایانه بار و مشاور مدیرکل، همراه بود، مسئولان 
حاضر در این نشســت، ضمن استماع نقطه نظرات، 
مشکلات و مطالبات فعالان حوزه حمل ونقل استان، 

به مسائل مطرح شده پاسخ گفتند.
ضمن اینکه مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
استان یزد به واسطه قرار گرفتن این استان در جایگاه 
پنجم کشوری صنعت حمل ونقل، از عملکرد تشکل ها، 

انجمن های صنفی و رانندگان، قدردانی کرد.

 مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز 
مارون :2۵   هزار بشکه نفت به ظرفیت تولید از 

میدان شادگان افزوده می شود

مدیرعامل شــرکت بهره برداری نفت و گاز مارون 
اعلام کرد که با احداث و استقرار یک دستگاه تفکیک 
گر 7۰ تنی در میدان شادگان، ظرفیت تولید نفت خام 
از این میدان،  ۲۵ هزار بشکه در روز افزایش می یابد.

مهندس قباد ناصری با اشاره به اینکه افزایش تولید 
از میدان  شادگان همواره از اهداف عمده سازمان بوده 
است، اظهار داشت: یکی از راهبردهای اثربخش برای 
افزایش ظرفیت تولید از میدان خاصی همچون شادگان 
که دارای عمق، فشــار و دمای منحصر به فرد است، 
استفاده از تفکیک گر )separator( است که  ساخت 
آن به ســازندگان توانمند داخلی و نصب و راه اندازی 
آن به شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون سپرده شد.

رئیس نگهداری و تعمیرات  شرکت بهره برداری نفت 
و گاز مارون، نصب و راه اندازی تفکیک گر و اتصالات 
آن را یک پروژه موثر بر تولید پایدار ارزیابی کرد و گفت: 
۲ فاز عملیات احداث فونداسیون، استقرار تفکیک گر و 
اجرای اتصالات توسط کارشناسان نگهداری و تعمیرات 

به انجام رسید.
دکتر منوچهر حیدری نیا به  تشــریح این پروژه 
6۵ روزه  پرداخت و یادآور شــد: در فاز نخســت پس 
از زیرســازی، احداث فونداســیون مطابق نقشه های 
استاندارد  تدوین شده با 7۰ مترمکعب بتن عیار  ۴۰۰  و 
افزودنی سهای مجاز ) ژل میکرو سلیس و ابر روان کننده 
ها (  به همراه تست و  اعتبار سنجی به انجام رسید؛ 9 
تن میلگرد نیز جهت افزایش  استحکام و تحمل ) 7۰ 
تن وزن تفکیک گر و حدود ۲۰ تن وزن ســیال (  در 
فونداسیون اجرا شد و  تفکیک گر با رعایت نکات ایمنی 
استقرار یافت. وی نصب  اتصالات و سیستم PLC را  به 
عنوان فاز دوم »درحال اجرا« توصیف و خاطرنشان کرد 
که این تفکیک گر در آینده نزدیک راه اندازی و مورد 

بهره برداری قرار خواهد گرفت.

درواقع درحوزه 
برق در دولت هفتم 
و هشتم ۶۰ درصد و 

نهم و دهم ۶۸ درصد 
و در دولت یازدهم 

و دوازدهم فقط 2۳ 
درصد رشد تولید برق  

وجود داشته است.

 امضای قرارداد توسعه ۴ میدان نفتی و گازی
 در آینده نزدیک

یکی ازاولویت های دولت سیزدهم »رشد تولید بوده که  این هدف در صنعت نفت پیگیری و موفقیت های چشمگیری  حاصل شد 
که از رشد تولید در این صنعت تا توسعه صادرات محصولات نفتی بخوبی مشهود است.

رشد تولید و استخراج و اکتشاف، افزایش صادرات نفت خام و میعانـــات گازی از طریق انعقاد قراردادهای جدید فروش، تمرکز بر 
بازارهای جدید صادراتی و بهره گیری از روش های متنوع فروش از جمله تهاتر، سیاست دولت سیزدهم در صادرات نفت بوده است.

بر اساس گزارش بانک مرکزی، در ۸ سـال دولت گذشته مجموع سرمایه گذاری خارجی در صنعت نفت و گاز در قالب بیــع متقابل، 
۵.۵ میلیارد دلار بوده است.

درحالی که در هشت ســـال دولت های نهم و دهم ۱6.7 میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی در صنعت نفت و گاز در قالــــب بیع 
متقابل، انجام شده بود، یعنی ۳ برابر رقم جذب شده در دولت گذشته.

علاوه بر ایـن، در سـال ۱۳99 دولت گذشــته فقط توانســت ۳۵ میلیــون دلار ســرمایه گذاری خارجی در صنعت نفت و گاز در 
قالــب بیع متقابل، جذب کند که ســقوط فاحشــی در ایــن زمینه محســوب می شــود.

در سال ۱۴۰۰ و در دولت سـیزدهم این رقم بــه ۵6.7 میلیــون دلار رسید.
با روی کار آمدن دولت سـیزدهم، استفاده از راهکارهـای مختلــف برای افزایش فـروش و صادرات نفت با وجود تحریم ها مورد توجه 

قرار گرفت تا آنجا که به گواهی آمارهای اقتصادی، اکنون شــرایط صادرات نفــت بهتــر اســت.
همچنین دسترســی بــه منابع مالــی ایــران در خــارج از کشــور نیــز بهبود داشــته است.

ایــران بــه طــور متوســط در ســال ۲۰۲۲ میلادی، روزانــه ۲ میلیون و ۵۵۴ هزار بشــکه نفت تولید کرده است.
این رقــم بــه طــور متوســط در ســال ۲۰۲۱ میلادی، روزانه ۲ میلیــون و ۳9۲ هزار بشــکه نفــت و در ســال ۲۰۲۰ میلادی 

روزانــه یــک میلیــون و 99۱ هزار بشــکه نفــت بوده است.

بر اساس این گزارش تولید نفت خام و میعانات ایران در سال ۲۰۲۲ و با وجود تداوم تحریم ها 
۴.۱ درصد رشد داشته و به ۳ میلیون و ۳۱۳ هزار بشکه در روز رسیده است.

بر اساس این گزارش، کل تولید نفت و میعانات گازی ایران در سال ۲۰۲۲ معادل ۴.۱ درصد 
کل تولید جهان در این سال بوده است.

 ایران هشــتمین تولیدکننده بزرگ نفت خام و میعانات گازی جهان در این ســال شناخته 
شده است.

گــزارش هــا از افزایش تولید محصولات پتروشــیمی به ســطح 6۸ میلیون تن در ســال 
۱۴۰۱ )بــا رشــد ۵ درصــدی در مقایســه بــا ســال ۱۴۰۰(، افزایش متوســط 7 درصدی 
 برداشــت گاز خــام از میــدان پــارس جنوبــی، افزایــش تولیــد از میادیــن نفتــی )تولید 
میانگین ۳.۱ میلیون بشکه در روز در تیرماه ۱۴۰۲(، اضافه شدن قریب به ۲.۵ میلیون مترمکعب 
در روز، جمع آوری گاز مشعل و تبدیل به محصولات با ارزش افزوده بالاتر )افزایش ۳۰۰ درصدی 
در مقایسه با شروع به کار دولت سیزدهم(، افزایش ۱۰ درصدی تولید بنزین موتور کشور، افزایش 
۵ درصــدی خوراک نفت و میعانات گازی پالایشــگاه ها و افزایــش ۱۱ درصدی تولید نفت گاز 

حکایت دارند.
تولید نفت ایران در دولت سیزدهم بیش از یک میلیون بشکه در روز افزایش داشته است.

فراومش نکنیم که تا هشت سال آینده تولید نفت به ۵.7 میلیون بشکه خواهد بود و تولید گاز 
نیز به ۱.۵ میلیارد مترمکعب در روز افزایش یابد.

 اما از سرمایه گذاری های جدیدی در صنعت نفت چه خبر؟
مدیر ســرمایه گذاری و کسب  و کار شرکت ملی نفت ایران از امضای قرارداد توسعه ۴ میدان 

نفتی و گازی در آینده نزدیک خبر داد.
به گزارش چابک آنلاین، فریدون کرد زنگنه مدیر ســرمایه گذاری و کســب  و کار شــرکت 
ملــی نفت ایران گفت: به  منظور اجرای طرح های توســعه میدان های گازی کشــور و با هدف 
تعدیل ناترازی گاز، شــرکت ملی نفت ایران از زمســتان سال ۱۴۰۰ نســبت به آغاز مذاکره با 
هلدینگ های پتروشیمی اقدام کرده که این مذاکرات اردیبهشت  ماه امسال به امضای تفاهم نامه 
همکاری منجــر و متعاقب آن موافقتنامه ها و قراردادهای محرمانــه به منظور انجام مطالعات و 
 تهیه طرح های توسعه )DPOP( به  عنوان پیش نیاز امضای قراردادهای بالادستی با هلدینگ های

 متقاضی سرمایه گذاری امضا شد.
وی افزود: توسعه مخزن مارون خامی از سوی شرکت صنایع پتروشیمی خلیج  فارس، توسعه 
میدان های گازی گردان، خارتنگ و پازن با مشــارکت گروه باختر، پتروفرهنگ و شرکت پارس 
پترو زاگرس و توســعه مخزن گازی قلعه نار و میدان نفتی آذر توســط هلدینگ اهداف و شرکت 
مهندســی و ساختمان نفت از میدان های تعیین شــده برای توسعه در چارچوب سرمایه گذاری 

شرکت های پتروشیمی است.
مدیر ســرمایه گذاری و کسب  و کار شرکت ملی نفت ایران با بیان اینکه از سه تفاهم نامه یاد 
شده، مطالعات مورد نیاز از سوی هلدینگ های پتروشیمی باختر و اهداف به  ترتیب برای توسعه 
میدان های گازی گردان، خارتنگ، پازنان و میدان نفتی آذر انجام شده است، اظهار کرد: مذاکره های 
فنی، مالی و قراردادی مربوطه نیز مراحل پایانی خود را طی کرده اســت و بزودی پس از نهایی 
شدن و حل  و فصل موضوعات باقی مانده، قراردادهای مربوطه به ارزش بیش از ۲ میلیارد دلار به  

صورت رسمی امضا می شود.
کــرد زنگنه تصریــح کرد: با توجه بــه محدودیت منــدرج در تصویب نامه هیئــت وزیران 
دربــاره شــرایط عمومی، ســاختار و الگــوی قراردادهــای بالادســتی نفــت و گاز مبنی بر 
 لــزوم امضــای قرارداد با شــرکت های اکتشــاف و تولید، شــرکت ملی نفت ایــران به  منظور

 استفاده از ظرفیت سرمایه گذاری صاحبان صنایع بزرگ از جمله شرکت های پتروشیمی نسبت به 
تقاضای اصلاح مصوبه یادشده اقدام و سرانجام هیئت وزیران در تاریخ ۱۲ مهر ماه امسال اصلاحات 
مورد نیاز را تصویب کرد.وی گفت: بر اساس هماهنگی و همکاری انجام شده با اتحادیه صادرکنندگان 
فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی، نشست معرفی فرصت ها و الگوهای سرمایه گذاری در حوزه 
بالادست نفت و گاز با محوریت تبیین جزئیات قراردادهای IPC برگزار شد که در این نشست تعداد 

زیادی از شرکت های پتروشیمی کشور حضور داشتند.
مدیر سرمایه گذاری و کسب  و کار شرکت ملی نفت ایران اظهار کرد: در همین زمینه شرکت 
ملی مناطق نفت خیز جنوب نسبت به دعوت از شرکت های پتروشیمی و ارائه مشخصات میدان های 
نفتی و گازی برای سرمایه گذاری و توسعه اقدام کرده است که پس از نهایی شدن توافق ها در این 

باره اطلاع رسانی خواهد شد.

دیدار نماینده مردم یزد، اشکذر، زارچ و بخش هاي ندوشن و دهستان سوروك با ریاست سازماناسناد و کتابخانه ملی ج.ا.ا.
ســید محمد جواد عرفان فــر / یزد - دکتر محمد صالح جــوکار نماینده مردم 
شریف یزد، اشکذر، زارچ و بخش هاي ندوشن و دهستان سوروک در مجلس شوراي 
اســلامي با علیرضا مختار پور ریاست ســازمان اسناد و کتابخانه ملی ج.ا.ا در محل 

این سازمان دیدار نمود .
 در این دیدار که با حضور ســعید زارع مدیر این ســازمان در استان برگزار شد 
دکتر جوکار به طرح مســائل و مشــکلات  کلان این مدیریت اســتانی پرداخته و 
بــا بیان اینکه حســب منویات رهبر معظــم انقلاب )مدظله العالــی( کامیابی در 
مقابلــه بــا تهاجم فرهنگی جبهه اســتکبار علیه تمدن اســلامی ایرانی مســتلزم 
تقویــت هویت فرهنگی جامعه و ظرفیت ســازی برای نگهداشــت ســرمایه های 
فرهنگی اســت ادامــه داد:  حفظ پویایــی فرهنگ جامعه نیازمند تلاشــی برنامه 
ریزی شــده و هدفمند برای ثبت، ســاماندهی، نگهداشــت، بازیابی و بهره برداری 
 از اســناد شــفاهی و مکتوبی اســت که هرکدام از آنها گوشه ای از ذخایر ارزشمند 
فرهنــگ و هویــت این ملــت را بازتــاب می دهنــد و مدیریت دانــش در عصر 
 حاضــر ضرورتــی اجتنــاب ناپذیــر اســت که بــدون حفظ اســناد ارزشــمند 

قابل تحقق نمی باشد.
دکتــر جــوکار ادامه داد: چنین حرکتــی در دیار دارالعلــم و دارالعباده یزد که 
در زمــره قطــب های فرهنگی و گردشــگری ایران اســلامی به شــمار می آید و 

به واســطه ثبت جهانی این شــهر واجد چهره ای شــناخته شــده در عرصه بین 
المللی محســوب می شــود از اهمیت و حساســیتی دوچندان برخــوردار بوده و 
 ضروری اســت که از ســوی نهادهایی مانند »ســازمان اســناد و کتابخانه ملی« 
با جدیت دنبال شــود و این در حالی اســت که متأسفانه طی سالهای اخیر جایگاه 

مدیریت استانی سازمان یاد شده در سطح استان دچار کم توجهی شده و نشانه بارز 
آن را می توان در تضعیف ساختار سازمانی این مجموعه و کاهش پستهای مدیریتی 

و کارشناسی در آن مشاهده نمود. 
وی  ارتقــا مرکــز اســناد و کتابخانــه ملــی اســتان بــه اداره کل یــا مرکز 
منطقــه ای بــه منظور گســترش خدمت رســانی اســتانی،  اختصــاص  ردیف 
بودجــه ی مســتقل بــرای ایــن ســازمان ،تقویت پســت هــای ایــن مدیریت 
 ،پیگیــری و تامین بودجــه ملی برای ســاخت زمین اختصاص داده شــده واخذ 
مجوزهای لازم برای کمیسیون ماده  ۲۳  برای ساخت ، افزایش بودجه و اختصاص 
بودجه برای خریداری اســناد و کتب خطی  ارزشمند در شهر جهانی یزد در یزد را 
از جمله انتظارات مســئولین ارشد اســتان از ریاست سازمان اسناد و کتابخانه ملی 

ج.ا.ا عنوان کرد.
در ادامه پس از بیان انتظارات و درخواســت های ســازمان از نمایندگان استان 
یزد در مجلس شــوراي اســلامي از جمله افزایش بودجه سازمان و تقویت مدیریت 
یزد توســط  علیرضا مختار پور رییس ســازمان اســناد و کتابخانه ملی ج.ا.ا  سعید 
 زارع مدیر ســازمان اســناد و کتابخانه ملی اســتان یزد به بیان مسائل،مشــکلات 
و ظرفیت های مدیریت متبوع خود پرداخت و مقرر شــد پیگیری هایی در ســطح 

ملی و استانی انجام شود.
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 نماینده مردم ورامین، پیشوا و قرچک در مجلس شورای اسلامی گفت: حمله تروریستی روز گذشته کرمان ثابت کرد که دشمنان قسم خورده نظام، از نام، مکتب و حتی زائران شهید حاج 
قاسم سلیمانی هراس دارد.حسین نوش آبادی گفت: عملیات تروریستی روز گذشته کرمان که منجر به شهادت جمعی از هموطنان ایران اسلامی شد، اوج رذالت و خباثت دشمنان نسبت به مردم 

ایران اسلامی بود و ثابت کرد که دشمن همچنان از نام، مکتب و حتی زائران شهید حاج قاسم سلیمانی هراس دارد.
وی افزود: این اقدام تروریسی کور در حالی رخ داد که در هیچ جای جهان ارزش نظامی و سیاسی ندارد و در هیچ فرهنگ و کشوری، کشتن انسان ها حتی ارزش مبارزاتی نیز ندارد.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجه مجلس شورای اسلامی گفت: عملیات تروریستی در سالروز شهادت حاج قاسم سلیمانی و به خاک و خون کشیدن زنان و مردان بی گناه، اوج 
درماندگی و مزدوری دشمنان ملت ایران را نشان می دهد.نوش آبادی تأکید کرد: قطعا به فرموده رهبر معظم انقلاب، مردم ایران انتقام کوبنده ای از عاملان این جنایت که پیشتر از این نیز بارها 

در ترورهای فردی و جمعی، تعداد بسیاری از مردم بیگناه را به شهادت رسانده اند، می گیرند.

 حادثه تروریستی کرمان 
ثابت کرد که دشمن از 
مکتب شهید سلیمانی 

هراس دارد

ایران زمین  

در این پیوند، رییس 
اداره میراث فرهنگی، 

گردشگری و صنایع 
دستی رامسر گفت : 

مراقبت نکردن از آثار 
در اختیار دوایر دولتی 

این شهرستان باعث 
شده تا به تعدادی از آن 

ها آسیب های جبران 
نشدنی وارد شود.

محمد ایرانی     |       مراقبت نکردن از آثار تاریخی در اختیار دوایر دولتی غرب استان مازندران اعم از مرمت تا حفاظت همه جانبه به گفته برخی از کارشناسان 
و مسوولان امر باعث شده تا به تعدادی از آن ها خسارت وارد شود.

حال ناخوش آثار تاریخی نهادهای دولتی در مازندران

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1402/10/16
شماره : 1560

به تاکید کارشناسان برای جلوگیری از تخریب یادمان های تاریخی در 
اختیار دوایر دولتی در مازندران باید وزارتخانه میراث فرهنگی از مجاری 
قانونی نسبت به حفاظت از آن ها اقدام کند و یا طرحی تهیه شود تا این 

بناهای تاریخی به مراکز فرهنگی هر شهرستان تبدیل بشود.
قانون، حفاظت از بناهای تاریخی در اختیار دســتگاه های دولتی بر 
عهده آن دســتگاه گذاشت اما سووالی که در این ارتباط از سوی علاقه 
مندان به میراث تاریخی منطقه مطرح اســت این که چرا مسوولان این 
نهادها برای حفاظت از این آثار توجه ویژه نمی کنند؟ این یادمان های 
تاریخی شناسنامه و هویت هر شهرستان بوده بنابراین باید برای مرمت 
سالانه آن اعتباراتی اختصاصی در نظر گرفته شود. آیا تبدیل این بناهای 
تاریخی به مراکز فرهنگی سخت است؟مازندران با همه داشته های تاریخی 
و میراث فرهنگی خود هیچگاه به عنوان استانی تاریخی برای گردشگران 
و مســافران شناخته نشد و همواره جاذبه های تاریخی آن در زیر سایه 
وسیع جاذبه های طبیعی ناشناخته ماندند. سایت موزه گوهرتپه با حدود 
پنج هزار سال سکونت انسانی، قلعه های بیش از سه هزار ساله، بناهای 

تاریخی دوران اســلامی، خانه و عمارت های تاریخی با معماری تبری و 
هزار و یک جاذبه تاریخی از جمله میراث مازندران هستند که هیچگاه 

در سبد گردشگری جایگاه مناسبی نداشته اند.
در زمان حاضر بنا به اعلام اداره کل مکیراث فرهنگی مازندران مالکیت 
۴۰ بنای تاریخی ثبتی در اختیار نهادها و ادارات این اســتان است که 
میراث فرهنگی نمی تواند هیچ دخل و تصرفی در این آثار داشته باشد.

طبق ماده ۹۸ قانون برنامه توســعه ششــم کشور بسیاری از بناهای 
ثبتی در اختیار نهادهای دولتی قرار دارد و به موجب قانون باید نسبت 
به بازســازی و ساماندهی آن ها اقدامات لازم را بعمل آورند و در استان 
مازندران تنها تعداد انگشت شماری از ساختمان های تاریخی تعیین تکلیف 
شده و اغلب آن ها همچنان بدون استفاده به حال خود رها شده اند، در 
حالی که این آثار تاریخی متعلق به همه مردم است و احیای آن ها باید 
در اولویت قرار گیرد.به اعتقاد کارشناسان تاریخی بی توجهی به تخریب 
و آســیب دیدگی بناهای تاریخی بی توجهی به هویت و پیشینه کشور 
است و ضروری است این نهادها در صیانت، حفظ و مرمت آثار تاریخی 

  صدور هشدار ایمنی برای پرواز به فرودگاه قشم
در پی وقوع حادثه جدی اقدام به فرود یکی از هواپیماهای 
مســافربری کشــور در یک باند محلی خارج از فرودگاه 
قشم، سازمان هواپیمایی کشــوری هشدار ایمنی صادر 
کرد. به گزارش سازمان هواپیمایی کشوری، درپی وقوع 
حادثه جدی اقدام به فرود یکی از هواپیماهای مسافربری 
کشور در یک باند محلی خارج از فرودگاه قشم، مخاطره 
وجود یک باند محلی هواپیماهای سبک و فوق سبک با 
موقعیت موازی با باند فرودگاه قشم و طول تقریبی ۲ هزار 
و ۲۰۰ متر در نزدیکی و جنوب باند اصلی فرودگاه مذکور 

شناسایی شد.
گفتنی است؛ مشخصات این باند محلی تاکنون در نشریه 
هوانوردی کشور )AIP( و سایر نرم افزارهای مورد استفاده 

هوانوردی درج نشده است.

توجه ویژه داشته باشند چرا که تعلق خاطر به تاریخ هر مرز و بوم موجب هویت 
بخشی و اعتبار فرهنگی همگان می شود.

هــم اکنون ایــران بیش از یک میلیون اثر تاریخی دارد که فقط ۳۵ هزار اثر 
آن شناخته شده است.

استان مازندران دارای بیش از ۲ هزار و ۸۰۰ اثر شناسایی شده میراثی است.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در ۲۶ مرداد سال جاری گفت: 
محدودیت های اعتباری بویژه برای ۳۵ هزار اثر تاریخی ثبت ملی وجود دارد و 
به همین دلیل در بخشی از ماموریت ها ارزش های روبنایی و نیازمند مرمت هم 

از اولویت خارج می شوند.
عزت الله ضرغامی افزود: راهبرد وزارت میراث فرهنگی تخصیص اعتبار مرمت با 
اولویت بناهای در خطر است و مسأله پایداری سازه ها در اولویت قرار گرفته است.

نکته ای که در باره آثار تاریخی تحت اختیار دوایر دولتی باید گفت این است 
که این نهادهای اجرایی باید ســالانه اعتبارات خاصی برای مرمت این بناها در 

نظر بگیرند تا جلوی خسارت های وارده گرفته شود.

 برخی از بناهای تاریخی تحت دوایر دولتی رامسر آسیب دید
در این پیوند، رییس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی رامسر 
گفت : مراقبت نکردن از آثار در اختیار دوایر دولتی این شهرستان باعث شده تا 

به تعدادی از آن ها آسیب های جبران نشدنی وارد شود.
نادر سحرخیز در گفت و گو با ایرنا افزود : بیش از ۲۰ اثر تاریخی در اختیار 
دوایر دولتی این شهرستان نیازمند مرمت است که باید اعتبارات لازم برای مرمت 

آن ها را در بودجه سالانه خود پیش بینی کنند.
وی خاطرنشان کرد : در قانون حفاظت از بناهای تاریخی که در اختیار دستگاه 
های دولتی بر عهده آن دســتگاه گذاشته شده است که باید به این مهم توجه 
ویژه داشته باشند.وی اظهارداشت : عدم مراقبت از این یادمان های با ارزش واقع 
در بافت فرهنگی این شهرستان مستوجب پیگرد قانونی می تواند قرار گیرد که 
در اختیار دوایر دولتی و شــهرداری ها است.وی تصریح کرد : این اداره آمادگی 
دارد با در اختیار قرار دادن کارشناسان متخصص مربوط در زمینه های مرمت 

و احیای بناهای تاریخی شهرستان در خدمت دستگاه های ذیربط قرار گیرد.

 رطوبت و بهره برداری نکردن از جمله عوامل تهدید
رییس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی رامسر ارزش تاریخی 
و فرهنگی بافت با ارزش رامســر را متکی به این آثار تاریخی دانســت و گفت : 
یکی از عمده ترین آسیب های بناهای تاریخی در بافت رامسر را رطوبت و عدم 
بهره برداری از ســاختمان است.ســحرخیز یادآور شد : نوع بهره برداری از این 
ساختمان ها نیز در طرح احیا با اهمیت است و تبدیل این گونه آثار تاریخی به 

مراکز فرهنگی باید در اولویت امور این نهادهای اجرایی قرار گیرد.
وی با تاکید بر تامین اعتبارات مورد نیاز برای تهیه طرح مرمت را اولین گام در 
حفاظت از این آثار در اختیار دوایر دولتی برشمرد و افزود : لازم است شهرداران و 
دستگاه های اجرایی اعتبار لازم برای مرمت اضطراری را که شامل پوشش موقت، 
شمع زدن، داربست زدن و حفر کانال های رطوبت گیر را در بودجه سالانه خود 
لحاظ کنند.رییس میراث فرهنگی رامسر بیان کرد : این اداره خود را موظف می 
دانــد در حفاظت و پیگیری امورات مربوط به ادارات دولتی و عدم توجه به آثار 

ملی در اختیار آنان پیگیری های قضایی را انجام دهد.
جانشــین معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری مازندران گفت که مالکیت ۴۰ بنای تاریخی ثبتی در اختیار نهادها 
و ادارات اســتان است که میراث فرهنگی نمی تواند هیچ دخل و تصرفی در این 

آثار داشته باشد.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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در آخرین دیدار هفته هجدهم سری آ ایتالیا شامگاه شنبه تیم فوتبال »یوونتوس« میزبان »آ اس رم« بود که این دیدار در پایان با نتیجه یک بر صفر به سود یوونتوس به پایان 
رسید. سردار آزمون ملی پوش ایرانی »رم« در این مسابقه نیمکت نشین بود و در دقیقه ۸۰ به جای »نیکولا زالوسکی« به زمین آمد اما نتوانست تغییری در نتیجه بازی ایجاد کند 

تا رم ۳ امتیاز ارزشمند را برابر تیم قدرتمند یوونتوس از دست دهد.
اما تیم فوتبال »آ اس رم« ایتالیا در مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی شامگاه چهارشنبه میزبان تیم »کرمونزه« بود و موفق شد با نتیجه ۲ بر یک حریف خود را شکست دهد. 
ســردار آزمــون لژیونــر ایرانی تیم رم در این دیدار بازی را از روی نیمکت آغاز کــرد و در حالی که این تیم با نتیجه یک بر صفر عقب بود »ژوزه مورینیو« در دقیقه ۶۷ او را به جای 
»ادواردو بووه« به زمین فرستاد و آزمون برای اینکه رم را از یک شکست خانگی نجات دهد تنها به ۱۰ دقیقه زمان نیاز داشت. در دقیقه ۷۷ پاس دیبالا در پشت محوطه جریمه به 

آزمون رسید و او هم با یک پاس در عمق برای لوکاکو او را در موقعیت تک به تک قرار داد تا نخستین گل تیم رم با پاس گل سردار آزمون به ثمر برسد.

شکست »رم« برابر 
»یوونتوس« در حضور 
سردار آزمون

  آمار جالب استقلال
 تیم اســتقلال با به ثمر رســاندن ۲۳ گل و 
دریافت ۹ گل، در پایان نیم فصل اول لیگ برتر 
دوره بیست و ســوم، در صدر جدول رده بندی 
قرار گرفت. استقلال بهترین خط دفاع لیگ در 
پایان نیم فصل اول شــد و البته با یک باخت، از 
تیم هایی بود که کمترین باخت را در نیم فصل اول 
لیگ برتر داشت. کوین یامگا و مهرداد محمدی 
هر کدام با ۴ گل، بهترین گلزنان آبی پوشان در 
نیم فصل اول لیگ برتر شــدند. آرمان رمضانی و 
آرمین سهرابیان، هر کدام ۳ گل به ثمر رساندند. 
ایمان سلیمی، محمدحسین مرادمند، ابوالفضل 
جلالی و صالح حردانی، پیمان بابایی، ارســلان 
مطهری، آرش رضاوند و بلانکو هر کدام یک گل 
زدند تا شمار گل های استقلال در نیم فصل اول به 
همراه گل به خودی مس رفسنجان، به ۲۳ برسد.

 

  تمرین زودتر ازموعد
بعد از دیدار استقلال و پیکان در هفته پانزدهم 
لیگ برتر جواد نکونام با توجه به تعطیلی طولانی 
مدت مســابقات رأی به اســتراحت دو هفته ای 
آبی پوشان داد. این در حالی است که اکثر تیم های 
لیگ برتری بین ۱۰ تــا ۱۲ روز تمرینات خود 
را تعطیل کرده اند و با توجه به اینکه ســرمربی 
استقلال نمی خواهد دوران آماده سازی تیمش به 
تعویق بیفتد، احتمال دارد که تمرینات تیمش 
را زودتر از موعد شــروع کند. نکونام فعلًا برای 
تعطیلات به خارج از کشــور ســفر کرده اما در 
برنامه آماده سازی آبی پوشان تمرینات بدنسازی 
و چند بازی دوستانه را خواهد گنجاند تا نفرات 

برای نیم  فصل دوم آماده شوند.
 

   اســتقلال در جام حذفی شــرکت 
می کند؟

هنوز به درستی مشخص نیست که استقلال 
در زمان برگزاری جام ملت های آسیا، بازی خود 
در جام حذفی را برگزار می کند یا خیر.ابهام درباره 
برگزاری بازی استقلال در جام حذفی قرعه کشی 
مرحله چهارم رقابت های جــام حذفی با اعلام 
مسئول برگزاری این رقابت ها قرار است دوشنبه یا 
سه شنبه هفته آینده در محل سازمان لیگ برگزار 
شود، این در  حالی است که به خاطر غیبت نماینده 
تیم هــا و به خاطر پخش مســتقیم این رویداد، 
احتمال قرعه کشی مرحله بعدی این رقابت ها در 
روز دوشنبه بیشتر خواهد بود. برگزاری دور بعدی 
این رقابت ها روزهای ۱۹ و ۲۰ بهمن برای انجام 
رقابت های مرحله چهارم جام حذفی پیش بینی 
شده و این در شرایطی است که با همزمانی این 
رقابت ها با برگزاری مراحل پایانی جام ملت های 
آســیا، در صورتی  که تیم ملی ایــران به دیدار 
فینــال این رقابت ها صعود کنــد، طبق قوانین 
دیدار تیم هایی که سه ملی پوش یا بیشتر دارند 
با درخواســت آنها لغو خواهد شد و این موضوع 
می توانــد منجر به لغو دیدارهای پرســپولیس 
و ســپاهان در برابر حریفان شــان شود. این در 
صورتی است که استقلالی ها با وجود داشتن دو 
ملی پوش، باید در ایــن مرحله به میدان بروند؛ 
 هر چند فقط تقابل احتمالی شاگردان نکونام با 
ســپاهان یا پرسپولیس در مرحله یک شانزدهم، 
می تواند تعویق این بازی را به همراه داشته باشد.

 البتــه این امــر قطعی نیســت و باید دید 
که کمیته برگزاری مســابقات جام حذفی چه 
تصمیمی درباره زمان بازی آبی پوشــان خواهد 

گرفت. 

  مربیان خارجی خوشحال رفتند
بــا توجه به تعطیــلات دو هفته ای تمرینات 
پرسپولیس تمام بازیکنان و مربیان خارجی این 
تیم از فرصت استفاده کرده و با اینکه در تعطیلات 
کریسمس و سال نوی میلادی در کنار خانواده 
خود نبودند اما در آغازین روزهای سال ۲۰۲۴ به 
کشور خود سفر کردند تا مدتی استراحت کنند.

از بین این خارجی ها مربیان تیم اوسمار ویرا، 
په په لوسادا و ولسلی ننکا بخشی از مطالباتشان 
را دریافت کردند. در عین حال بعد از شــایعاتی 
کــه مربوط بــه ناراحتــی این مربیــان درباره 
 مشــکلات مالی شــان مطرح شــده بود باشگاه

 پرسپولیس تأید کرد همه این مربیان خوشحال 
از ایران رفتند. 

  لیست 27 نفره بازیکنان 
دعوت شده به آخرین 

اردوی تیم ملی فوتبال 
پیش از جام ملت های 

آسیا حاوی نکات مهمی 
است. 

سورپرایز معکوس!امیر خان

ورزش 

احمــد نوراللهــی که در اردوی قبلی تیم ملی به علت کدورت و تنش با قلعه نویی اردوی تیم ملی را ترک کرد، حالا با قلم 
قرمز ژنرال برای جام ملت ها مواجه شــده و شــماره ۲۱ تیم ملی که ســابقه حضور در جام جهانی را هم داراست، مسافر قطر 
نیست. امیر همچنین علی کریمی هافبک کایسری را نیز به اردوی نهایی دعوت نکرده. کریمی که همراه با سید مجید حسینی 
دو بازیکن ایرانی کایسری اسپور و شاغل سوپرلیگ ترکیه هستند؛ در اکثر اردوهای اخیر تیم ملی حضور همزمانی داشتند که 
این  بار قلعه نویی تصمیم گرفته جفت مدافع سابق استقلال را دعوت نکند. شاید تصور می شد عدم دعوت از احمد نوراللهی به 

دلایل انضباطی باعث شود تا کریمی جزو منتخبین قرار بگیرد.
مهدی قایدی که این روزها درخشــش اش در لیگ ادنوک امارات بارها به کار فرهاد مجیدی و الاتحاد کلبا آمده، از چشــم 
قلعه نویی دور نماند و پس از مدت ها غیبت در لیست، این بار به جمع اردونشینان اضافه شده. قایدی قطعاً دوست دارد مسافر 

قطر باشد. هر چند که با توجه به ترافیک شدید در خط حمله تیم ملی احتمال بازی رسیدن به او نزدیک به صفر است.
علی قلی زاده در فصل جدید فوتبال اروپا به علت مصدومیت دقایق کمی به میدان رفته و از آمادگی کافی برخوردار نیست. 
با نگاهی به عملکرد قلی زاده، او تنها ۲۴۸ دقیقه در این فصل به میدان رفته که کمتر از مجموع دقایق ۳ بازی ۹۰ دقیقه ای 
فوتبال است و حاصل کار او در این دقایق کم نیز صفر گل و صفر پاس گل بوده! قلی زاده بیشتر بازی ها را به علت مصدومیت 
از دست داده و فاصله زیادی از شرایط ایده آل خود دارد. اکنون نیز در حالی در لیست تیم ملی حضور دارد که مدت هاست به 

دلیل مصدومیت به میدان نرفته و این موضوع در نوع خود عجیب به نظر می رسد.
غیبت امین حزباوی، مدافع آتیه دار تیم فوتبال السد قطر در این لیست نیز در نوع خود جالب است. او پیش از این پای ثابت 
اردوهای تیم ملی بوده و پیش بینی می شد قدرت سرزنی اش به کار ژنرال بیاید که با عدم دعوت از او، این مسأله منتفی ا ست.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1402/10/16
شماره : 1560

سعید جمشیدیان     |       امیر قلعه نویی سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان لیست 27 نفره بازیکنان مدنظرش را برای حضور در رقابت های جام 
ملت های آسیا 2023 که از 24 دی ماه برای تیم ملی ایران در قطر آغاز خواهد شد، اعلام کرده و بازیکنانش را به اردوی تیم ملی در کیش فرا 
خوانده است. لیست 27 نفره بازیکنان دعوت شده به آخرین اردوی تیم ملی فوتبال پیش از جام ملت های آسیا حاوی نکات مهمی است. نکاتی که البته 

سورپرایز این لیست هستند اما بیشتر این سورپرایز معکوس است!

آماده مذاکره با هر تیمی هستم
به نظر می رسد که استعفای یحیی گل محمدی بعد از تساوی 
مقابل مس رفســنجان این بار جدی تر از دفعات قبل اســت و 
زمزمه هایی درباره احتمال انتخاب یک ســرمربی خارجی برای 

پرسپولیس شنیده می شود.
یکی از نام های جدی در میان این گزینه ها برانکو ایوانکوویچ 
است؛ مردی که هواداران پرسپولیس خاطرات خیلی خوبی از او 
دارند. حتی گل محمدی در یکی از مصاحبه های اخیرش گفته 
بود که حاضر اســت نیمکت پرسپولیس را به این مربی کروات 

تقدیم کند.
ســرمربی عمان در مصاحبه کوتاهی با ایرنا درباره وضعیتش گفت: »زمان کمی تا شــروع جام ملت ها داریم و به شدت سر 
من شــلوغ اســت. هم اکنون به همراه تیم ملی عمان در ابوظبی و در کشــور امارات حضور دارم. ما خود را برای حضور هرچه 
بهتر در رقابت های جام ملت های آسیا در قطر آماده می کنیم.  در گروه سختی قرار داریم و تلاش می کنیم تا بتوانیم بهترین 

نتیجه را در این رقابت ها بگیریم.«
او در مورد استعفای گل محمدی از هدایت پرسپولیس گفت: »چند روزی تا شروع جام ملت ها باقی نمانده است و تمرکز 
من فقط و فقط روی تیم ملی عمان و این رقابت هاست، از همین رو هیچ موضوعی از جمله اخبار پرسپولیس را دنبال نمی کنم 

و نمی دانم چه اتفاقاتی در حال رخ دادن است. موضوع حائز اهمیت اکنون برای من تیم ملی عمان است.«

یحیی گل محمدی با استعفایش همه هواداران پرسپولیس را 
شگفت زده کرد. در نگاه اول اینطور به نظر می رسید که این هم 
یک استعفا و قهر ساده است مثل قهرها و استعفاهای قبلی که او 
با یکی دو جلسه و قول و قرارهایی مبنی بر اجابت خواسته هایش 
ســر کارش برمی گردد و ماجراهای پرسپولیس با او ادامه پیدا 
می کند اما بعد از یک صحبت تلفنی ماجرای جدایی او جدی شد.

روز سه شــنبه تلاش مدیران باشگاه پرسپولیس تا آخر شب 
نتیجه خاصی نداشت و به نظر می رسید گل محمدی از دسترس 

خارج شده. همین شد که مدیران باشگاه پرسپولیس قصد این داشتند تا از طریق مدیر برنامه های گل محمدی با او مذاکره کنند 
اما بالاخره در ساعات پایانی همان شب درویش موفق شد تلفنی با یحیی صحبت کند و قرار برگزاری یک جلسه را بگذارند.

دیروز همه منتظر برگزاری این جلسه و خروجی اش بودند اما گفته شد ظاهراً یحیی تصمیمش برای جدایی را گرفته و در 
جلسه با درویش موضوع استعفایش را نهایی خواهد کرد. در عین حال از باشگاه پرسپولیس هم خبر می رسید ماجرای جدایی 
گل محمدی جدی اســت و یحیی نمی ماند.هر چند دلایل اســتعفای ناگهانی او تقریباً نامشخص بود اما دیروز روی دو موضوع 
مانور شد. اول بحث عدم تمدید قرارداد او و دوم ماجرای پیشنهاد خارجی. قرارداد گل محمدی با پرسپولیس یک بار در دوره 
مدیریت جعفر ســمیعی و یک بار هم در دوران مدیرعاملی مجید صدری تمدید شــد اما رضا درویش بعد از حدود دو سال از 

حضور در رأس باشگاه پرسپولیس چنین اقدامی انجام نداد.

می خواهم بروم درویش: چند روز فکر کن!

ســامان فلاح که طی ماه های گذشــته به علت تصادف نتوانست در تیم ملی زیر نظر قلعه نویی 
کار کند، با بهبودی شــرایط و پس از نشان دادن کیفیت خود بار دیگر به اردوی تیم ملی برگشته 
و مسافر جام ملت هاست. مدافعی که در بهترین زمان ممکن و در آستانه اعزام به جام ملت ها نظر 
مثبت امیر قلعه نویی را جلب کرده و در حالی که در اردوی قبلی یوزها جایی بین نفرات ملی پوش 
نداشت، این بار مورد توجه کادر فنی تیم ملی قرار گرفته. در واقع دعوت از فلاح را می توان به نوعی 
شــگفتانه قلعه نویی هم توصیف کرد چرا که این سرمربی با خط زدن حزباوی مدافع لژیونر ایرانی 
شاغل در السد قطر، به بازیکنی غیر لژیونر اعتماد کرده و این در شرایطی است که حزباوی پیش از 

این حضور بیشتری در جمع ملی پوشان داشته.
نکته جالب دیگر اینکه محمد دانشگر هم به تیم ملی دعوت نشده تا مشخص شود فلاح به مدافع 

سپاهان و امین حزباوی ترجیح داده شده است.
قلعه نویی در پست دروازه بان و مدافع کمترین تغییرات را ایجاد کرده تا ثبات، مهم ترین عامل تاکتیکی وی 
 برای مقابله با حریفان باشد. به  نظر می رسد زوج کنعانی زادگان - خلیل زاده مانند قبل انتخاب اول ژنرال برای

 ترکیب اصلی هستند.
آریا یوســفی شاید شگفتانه لیست تیم ملی باشد. بازیکن خوش تکنیک تیم فوتبال سپاهان که 
قابلیت بازی در چند پست را داراست، به همراه محمدجواد حسین نژاد به تیم ملی دعوت شده اند 

تا اولین تورنمنت رسمی خود به عنوان یک بازیکن ملی پوش بزرگسالان را در قطر تجربه کنند.
امید ابراهیمی هافبک ۳۶ ساله الشمال قطر بار دیگر به تیم ملی دعوت شده. بازیکنی که با توجه 
به ســن و ســالش حضورش در اردوی قبلی تیم ملی انتقادات زیادی را برانگیخت ولی قلعه نویی با 
دعوت مجدد از این بازیکن قدیمی و کارکشته نشان داد تا چه اندازه به شاگرد قدیمی خود اعتقاد 
دارد. در روزهایی که امید ابراهیمی در لیگ قطر در شرایط خوبی به سر نمی برد او را دعوت کرده 

تا لابد جانشین نوراللهی باشد. 
تصمیمی که انتقادات زیادی را به همراه داشــته. جالب اینکه امید وقتی در لیگ ستارگان قطر 
حضور درخشانی داشت، برای مدتی طولانی در تیم ملی نبود ولی حالا که شرایطش چندان درخشان 
نیســت، قلعه نویی او را دعوت می کند. ابراهیمی می خواهد قلعه نویی را مجاب کند وی هم یکی از 
منتخبین نهایی سفر به قطر برای جام ملت های آسیا باشد؛ موضوعی که باتوجه به از دست دادن 
جام جهانی به دلیل مصدومیت لحظه آخری می تواند برای این هافبک پا به سن گذاشته که احتمالاً 

آخرین تورنمنت خود را سپری خواهد کرد بسیار حائز اهمیت باشد.
تیم فوتبال ســپاهان با 5 بازیکن بیشترین ســهمیه را در تیم ملی فوتبال کشورمان دارد. پیام 
نیازمند،  آریا یوســفی، رامین رضاییان، رضا اسدی و شهریار مغانلو ۶ بازیکن سپاهان در تیم ملی 
هستند. شاید جالب ترین بازیکن دعوت شده از سپاهان به اردو شهریار مغانلو باشد. امیر قلعه نویی 
در لیست مهاجمان دعوتی خود به تیم ملی نام شهریار مغانلو را هم قرار داده تا با حضور بازیکنانی 
نظیر رضا اسدی، کریم انصاری فرد، مهدی طارمی و سردار آزمون رقابت برای پیکان خط آتش یوزها 
بیش از همیشه باشد؛ مهاجم سپاهانی که اکنون با ۹ گل زده در صدر جدول آقای گلی قرار دارد و 

قطعاً تلاش می کند در ترافیک خط حمله تیم ملی جایی برای خود دست و پا کند.
بعد از بازگشــت مهدی قایدی تعداد لژیونرها در اردوی تیم ملی به ۱۴ نفر رســید که نشان از 
افزایش لژیونرها در اســکواد قلعه نویی دارد. از میــان 5 اردو، ۴ اردوی تیم ملی زیر نظر قلعه نویی 
در ســال جاری برگزار شده و آمار حاکی از افزایش تعداد لژیونرهای دعوت شده به اردوی تیم ملی 
فوتبال ایران اســت. تیم ملی در تورنمنت کافا ۹ بازیکن لژیونر داشت. این تعداد در مقدماتی جام 
جهانی ۲۰۲۶ به ۱۳ نفر و در نهایت برای جام ملت های آسیا به ۱+۱۳ نفر )با توجه به شرایط مبهم 

آزمون( رسید تا بدین ترتیب نیمی از ترکیب تیم ملی را لژیونرها تشکیل دهند.
احسان حاج صفی، میلاد محمدی، مجید حسینی، صادق محرمی، امید ابراهیمی، سعید عزت اللهی، 
ســامان قدوس، محمد محبی، مهدی قایدی، مهدی طارمی، علیرضــا جهانبخش، علی قلی زاده، 
سردار آزمون و کریم انصاری فرد ۱۴ بازیکن لژیونر در جام ملت ها هستند. از فهرست ۲۷ نفره یک 
 بازیکن باید خط بخورد. اســامی تیم ملی باید تا روز سه شنبه هفته جاری به کنفدراسیون فوتبال

 آسیا ارسال شود.
پیــش از امیر قلعه نویی؛ کارلوس کــی روش در ۳ جام جهانی )۲۰۱۴، ۲۰۱۸ و ۲۰۲۲( هدایت 
تیم ملی را برعهده داشت که به ترتیب از ۹، ۱۳ و ۱۶ بازیکن لژیونر بهره گرفت. کی روش از زمان 
حضور در فوتبال ایران، به بازیکنان لژیونر اعتقاد بیشتری داشت و به نظر می رسد قلعه نویی هم در 

جام ملت ها با همین فرمول تیمش را می بندد.

جدال جردن باروز افسانه  ای با امامی
تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی برای حضور در تورنمنت رنکینگ دار زاگرب کار 

سختی مقابل حریفان خود دارند.
رقابت های کشتی آزاد و فرنگی در تورنمنت رنکینگ دار زاگرب از ۲۰ تا ۲5 دی در 
کرواسی برگزار می شود و طبق اعلام اتحادیه جهانی کشتی ۱۱ آزادکار و 5 فرنگی کار 

از ایران در این رقابت ها حضور خواهند داشت.
تیم ملی کشتی فرنگی با ترکیب دانیال سهرابی در ۶۷ کیلوگرم، امیر عبدی در ۷۷ 
کیلوگــرم، علیرضا مهمدی در ۸۷، مهدی بالی در ۹۷ و فردین هدایتی در وزن ۱۳۰ 

کیلوگرم، عازم این رقابت ها می شود.
این مسابقات جز رقابت های رنکینگ دار اتحادیه جهانی کشتی به حساب می  آید 

و برای هر دو تیم کشتی آزاد و فرنگی اهمیت زیادی دارد. طبق قانون اتحادیه جهانی 
هم مسابقات دارای رنکینگ سر وزن قانونی برگزار می شود.

در وزن ۶۷ کیلوگرم، دانیال ســهرابی نماینده کشتی فرنگی است که برای اولین 
بار در این مسابقات به میدان می رود. سهرابی قرار است با کشتی گیرانی از آذربایجان، 

مصر، مجارستان و صربستان، ترکیه و اوکراین مبارزه داشته باشد.
در وزن ۷۷ کیلوگرم هم امیر عبدی نماینده ایران در این رقابت هاست، او در این 
وزن با کشتی گیرانی از آذربایجان، مجارستان، ارسلان نماینده صربستان و نمایندگان 
ترکیه به میدان خواهد رفت.در وزن ۸۷ کیلوگرم، علیرضا مهمدی دارنده مدال نقره 
جهان در وزن ۸۲ کیلوگرم کار سختی مقابل حریفان خود دارد. مهمدی در مسابقات 

قهرمانی کشــور برای اولین بار در وزن ۸۷ کیلوگرم به میدان رفت و روی ســکوی 
قهرمانی ایستاد و در این میدان هم باید خود را محک بزند. مهمدی در این رقابت ها 
با حریفانی از آذربایجان، بلاروس و اوکراین کشتی می گیرد.در وزن ۹۷ کیلوگرم هم 
مهدی بالی نماینده کشتی فرنگی ایران است، بالی در مسابقات قهرمانی کشور روی 
سکوی نخست ایستاد و در این رقابت ها هم قرار است با کشتی گیرانی از مجارستان و 
صربســتان روی تشک برود.در وزن ۱۳۰ کیلوگرم هم فردین هدایتی قهرمان جوانان 
نماینده ایران در این وزن است، هدایتی در فینال مسابقات قهرمانی کشور روی سکوی 
نخســت قرار گرفت. او در این وزن با کشــتی گیرانی همچون صباح شریعتی نماینده 

آذربایجان، کشتی گیرانی از کوبا، گرجستان، روس و اوکراین باید روی تشک برود.

 برترین اخبار ایران و جهان
www.ofoghemroz.ir



W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: کریم حسن پور

سردبیر: جمشید بیرامی 
چاپ: جام جم

آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان ایثار ، انتهای کوچه مالک، پلاک 61
  : Avaayeeghtesad@gmail.com           021 49105666  :تلفن

گستره توزیع : سراسری        
 شرکت توزیع : نشر گستر 

Gmail
8

دلار  50.700

یورو 56.300

پوند  63.800

درهم  13.780

لیر  1.710

سکه  تمام  30.050.000

سکه نیم  16.050.000

سکه ربع  10.760.000

سکه یک گرمی  6.090.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

 طلای ۲۱۰۰ دلاری در
 راه است

عاطفه دهقانی   | قیمت تویوتا کرولا وارداتی 
جدیــد در بازار ایران بیش از دو یا ســه برابر 
میانگین جهانی است و اختلاف معناداری با قیمت این خودرو 
در بــازار امــارات دارد.تویوتا کــرولا خودرویی محبوب و 
دوست داشــتنی در سبد محصولات این کمپانی بااصالت و 
بزرگ ژاپنی است که تمامی علاقه مندان به حوزه خودرو با 
آن آشنا هستند. این سدان با عرضه در سال ۱۹۶۶ و 
فروش بســیار بالای آن در بازار جهانی سال های سال 
به طور متوالی پرفروش ترین خودروی جهان لقب گرفت و 
اکنون پس از گذشــت دهه ها نیز به فروش بالای خود در 
سگمنت خودروهای سدان کامپکت ادامه داده است. حال 
پس از سال ها انتظار به واسطه جلوگیری از واردات خودروهای 
جدید و با یک تاخیر چند ساله، نسل جدید تویوتا کرولا که 

البته مدل سال ۲۰۲۲ آن است، وارد ایران شد.
ایــن خودرو که به تازگی توســط یکی از شــرکت های 
خصوصی داخلی به بازار ایران عرضه شده، با برچسب های 
قیمتی بسیار نامتعارف در طی این چند روز موجب شگفتی 
ما شده اســت. رقم هایی که برای فروش این خودرو آگهی 
شده، نشان از قیمت ۳.۵ الی ۴.۵ میلیاردی برای این سدان 
اســت. بنابراین با توجه به قیمت جهانی ارزان و اقتصادی 
این خودرو در این کلاس، در ایران قیمتی نجومی و ماورایی 
برای تویوتا کرولا ۲۰۲۲ در نظر گرفته شــده است. گفتنی 

است در هنگام عرضه در ســامانه یکپارچه خودرو قیمتی 
 معادل با ۲ میلیارد و ۱۶ میلیون تومان برای این خودرو در 

نظر گرفته شده بود.
طبق بررســی های صورت گرفته از شرایط فروش این 
خودرو در نمایندگی مرکزی تویوتا در کشور امارات، قیمت 
مــدل ۲۰۲۲ این خودرو در نســخه با موتــور ۱.۶ لیتری 
تنفس طبیعی XLI چیزی حدود ۷۲۰۰۰ درهم معادل ۹۹۹ 
میلیون تومان است. همچنین این خودرو در مدل های سال 
 XLI ۲۰۲۴ با موتور ۱.۶ لیتری تنفس طبیعی در تیپ های
بــا رقمی نزدیک به ۷۵ هزار درهم )حدود ۱ میلیارد و ۴۰ 
میلیون تومان( و در تیپ GLI فول آپشن با قیمت ۸۲ هزار 
درهم )حدود ۱ میلیــارد و ۱۳۷ میلیون تومن( در امارات 
به مشتریان عرضه می شود. این نشان دهنده اختلاف قیمت 
حداقل ۲ برابری در مقایســه با سامانه یکپارچه و حداقل ۳ 

الی ۴ برابری با بازار ایران است.
این خودرو جزو کم آپشــن ترین سدان های وارد شده به 
ایران از برند تویوتا بوده و تمام امکانات آن در حداقل حالت 
انتخابی برای مشتریان عرضه شده است. تویوتا کرولا ۲۰۲۲ 
بازار ایران از یک پیشــرانه ۱۲۰۰ سی سی ۴ سیلندر توربو 
شارژ بهره می برد که حداکثر قدرت ۱۱۶ اسب بخار و بیشینه 
گشتاور ۱۸۵ نیوتن متر را توسط یک جعبه دنده اتوماتیک 
CVT به چرخ های جلو منتقل می کند تا حداکثر ســرعتی 

معــادل با ۱۸۰ کیلومتر بر ســاعت را رقم بزند. همچنین 
سیستم تعلیق این خودرو در چرخ های جلو از نوع مک فرسون 

و در چرخ های عقب از نوع مولتی لینک مستقل است.

  امکانات ایمنی و رفاهی تویوتا کرولا 2022
کروز کنترل هوشمند

سیستم کنترل پایداری
سیستم صوتی با ۶ اسپیکر

ورود بدون کلید به همراه استارت دکمه ای
مانیتور مولتی مدیا ۹ اینچ لمسی

دوربین به همراه سنسور دنده عقب
سنسور پارک جلو و عقب

سنسور باران
سیستم تهویه اتوماتیک

سیستم پایش فشار باد تایر
شش عدد کیسه هوای راننده، سرنشین و جانبی

سیستم کمک شروع به حرکت در سربالایی
در مجموع با وجود اختلاف قیمت فاحش ۳ الی ۴ برابری 
قیمت این خودرو در ایران نســبت به بازار جهانی، می توان 
گفت خرید این خودرو کار راحتی نیست و به جای برچسب 
خــودروی اقتصادی باید آن را یک ســدان گران قیمت از 

تویوتا خواند.

یک تصویر باورنکردنی از یک خودرو، زنی را نشــان می دهد که در حال شارژ یک خودروی 
الکتریکی در ۱۱۲ سال پیش است.

 به نقل از دیلی میل، با نگاهی به یک خودروی الکتریکی با فناوری پیشــرفته مانند تســلا، 
می توان به این باور رسید که وسایل نقلیه الکتریکی اختراعاتی نسبتا جدید هستند با این حال، 
همانطور که این تصاویر نشــان می دهند، تاریخچه خودروهای الکتریکی بسیار طولانی تر از آن 

چیزی است که ما فکر می کنیم.
این عکس ها در سال ۱۹۲۲ گرفته شده اند و زنی را نشان می دهند که کلاه بزرگ و دستکش 

پوشیده و در یک گاراژ در کنار یک خودروی الکتریکی ایستاده است.
 Columbia(این تصاویر مربوط به یک خودروی الکتریکی بنام کلمبیا ویکتوریا فایتون اســت
Electric Victoria Phaeton( که نوعی خودروی الکتریکی اســت که اولین بار در ســال ۱۹۰۵ 

تولید شد.
قیمت چنین خودرویی در ســال ۱۹۰۸، ۱۶۰۰ دلار معــادل حدود ۴۴ هزار دلار در زمان 

کنونی بوده است.
ایــن خودرو در اولین عرضه خود به قدری محبوب بود کــه کاملا فروش رفت. این خودرو 
دارای ۲۴ ســلول باتری، سه دنده جلو و دو دنده عقب بود و می توانست به حداکثر سرعت ۱۵ 
مایل در ساعت)۲۴ کیلومتر در ساعت( برسد. با این حال، رانندگی با این خودرو هیچ شباهتی 

به خودروهای جدید نداشت.
برخلاف بســیاری از خودروهای کنونی، طراحی آن هنوز شــبیه به کالسکه بود. از آنجا که 
فرمان یا پدال گازی وجود نداشــت، ســرعت خودرو بوســیله یک چوب که در دست چپ نگه 

داشته می شد کنترل می شد.
ترمزها روی دو پدال تقســیم می شــدند که یکی برای پارک و دیگری برای کاهش سرعت 

استفاده می شد.
ایستگاه در تصویر برای شارژ خودرو است که شاید متفاوت از ایستگاه های جدید کنونی به 

نظر برســد. زن حاضر در تصویر با استفاده از یک کابل بلند، در حال وصل کردن ماشین برای 
شارژ کردن است.

برخلاف هر شارژر دیگری که امروزه می بینید، این مدل دهه ۱۹۲۰ از چیزی به نام یکسوکننده 
قوسی جیوه ای استفاده می کرد. یکسوکننده در اوایل دهه ۱۹۰۰ اختراع شد و جریان متناوب 
از شــبکه را به جریان مستقیم تبدیل می کرد که برای شارژ باتری های خودرو استفاده می شد. 
به عنوان یک مشــکل جانبی، یکسوکننده همچنین هر زمان که روشن می شد، درخشش آبی 
وهم انگیزی ایجاد می کرد. با این حال، این یک صحنه غیر معمول در خانه های آمریکایی های 
ثروتمند نبود. خودروهای الکتریکی وسیله نقلیه انتخابی برای ثروتمندان بودند و بسیار محبوب 

و گسترده به حساب می آمدند.
در ســال ۱۹۰۰، از مجموع ۴۱۹۲ وسیله نقلیه ثبت شــده در خیابان های آمریکا، بیش از 
۱۵۰۰ خودرو با برق کار می کردند. دلیل محبوبیت آنها این بود که منابع انرژی جایگزین بسیار 

ضعیف عمل می کردند.
در دهــه ۱۹۰۰، گزینه های دیگر، اســب ها، بخار، بنزین یا بــرق بود. موتورهایی که با بخار 
کار می کردند خیلی بزرگ بودند و در هوای ســرد زمان زیادی طول می کشید تا روشن شوند. 
خودروهای بنزینی، محبوب اما خطرناک، پر سر و صدا و کثیف بودند. به همین دلیل، خودروهای 
الکتریکی از محبوبیت ویژه ای در بین زنان برخوردار بودند و اغلب برای آنها به بازار عرضه می شدند.

تصور می شود که این عکس ها بخشی از کمپین تبلیغاتی جنرال الکتریک برای معرفی خودروها 
به زنان بوده است. از سوی دیگر، وسایل نقلیه الکتریکی تمیز، بی صدا و شارژ آن ها آسان بود.

تا زمانی که این تصویر گرفته شــد، دستگاه های شــارژ معمولا در گاراژهای خصوصی و در 
قسمت های شــارژ تجاری بزرگ نصب می شدند. محبوبیت این خودروها ادامه داشت تا زمانی 
که ساخت مدل-T فورد که تقریبا نصف قیمت یک وسیله نقلیه الکتریکی به فروش می رسید، 
محبوبیت این خودروی الکتریکی را کاهش داد. همراه با اختراع موتورهای استارتی و منبع اگزوز، 
خودروهای بنزینی بر بازار تسلط یافتند تا زمانی که بار دیگر خودروهای الکتریکی ظهور کنند.

قیمت جهانی طلا امروز، چهارشنبه با کمک کاهش 
ارزش دلار افزایش یافت، در حالی که ســرمایه گذاران 
منتظر صورتجلســه از آخرین جلســه سیاست گذاری 
فــدرال رزرو و اطلاعات مشــاغل ایالات متحده برای 

شفافیت بیشتر در مورد چشم انداز نرخ بهره بودند.
 بهای هر اونس طلا با ۰.۳ درصد افزایش به ۲۰۶۴ 
دلار و ۵۵ ســنت رســید و قیمت طــلای آمریکا در 
۲۰۷۳ دلار ثابــت بود. ارزش دلار در برابر رقبای خود 
۰.۲ درصد کاهش یافت و طلا را برای ســایر دارندگان 

ارز ارزان تر کرد.
تیم واترر، تحلیلگر ارشــد بازار KCM Trade گفت: 
طلا در حال حاضر در حالت تثبیت اســت، در صورتی 
کــه انتظارات فعلی برای فدرال رزرو در ســال ۲۰۲۴ 
پابرجا باشــد، بر اســاس آن افزایش های سال ۲۰۲۳ 
بیشــتر خواهد بود.معامله گــران به دلیل کاهش نرخ 
تورم و شیب شدید فدرال رزرو در نشست سیاستگذاری 
دسامبر خود، شــرط بندی برای کاهش نرخ در سال 
۲۰۲۴ را دو برابر کرده اند. این انتظارات به طلا کمک 
کرد تا در سال ۲۰۲۳ جهش ۱۳ درصدی داشته باشد 
که اولین رشــد سالانه آن از ســال ۲۰۲۰ است زیرا 
کاهش نرخ بهره باعث کاهش هزینه فرصت نگهداری 

شمش های بدون بازده می شود.
اکنون تمرکز بر روی صورتجلسه جلسه سیاستگذاری 
بانک مرکزی ایالات متحده در دســامبر معطوف شده 
اســت. بر اســاس گزارش FedWatch Tool، بازارهای 
آتی ۷۰ درصــد احتمال کاهــش ۲۵ واحدی نرخ را 
در نشســت ۲۰ مارس دارند. سرمایه گذاران همچنین 
منتظــر آمارهای اقتصادی ایالات متحده در این هفته 
از جمله گزارش حقوق و دســتمزد غیرکشــاورزی در 
روز جمعه هستند.واترر گفت: این احتمال وجود دارد 
که در کوتاه مدت شاهد افزایش قیمت طلا به ۲۱۰۰ 
دلار در هر اونس باشــیم.به نقل از رویترز، نقره با ۰.۱ 
درصد افزایش به ۲۳.۶۵ دلار در هر اونس رســید، در 
حالــی که پلاتین ثابت در ۹۸۱.۵۹ دلار بود. پالادیوم 
با ۰.۷ درصد افزایش به ۱۰۸۸ دلار و ۲۴ سنت رسید.

لی آتو چین اعلام کــرد که انتظار دارد اولین خودروی 
تمام الکتریکی خود را در ماه مارس عرضه و تحویل دهد.

 )MPV( لــی اتو پیش فروش خودروی چند منظوره مگا 
خود را بــا قیمتی کمتر از ۶۰۰ هزار یــوان )۸۴۵۳۳.۲۴ 
دلار( در چیــن آغــاز کــرده اســت. این خودروســاز در 
 نوامبــر گفــت که مــگا MPV اولین مدل تولید شــده در 
کارخانــه پکن خواهد بود که ظرفیــت طراحی ۱۰۰ هزار 

دستگاه در سال دارد.

لی آتو که در سال ۲۰۱۵ تأسیس شد، چهار شاسی بلند 
هیبریــدی با برد بالا با قیمت بالای ۳۰۰ هزار یوان و برای 

کاربران خانوادگی طراحی شده است.
طبق گزارش بلومبرگ، این شرکت از نظر حجم فروش در 
۱۰ ماهه امسال در میان تولیدکنندگان خودروهای الکتریکی 
و هیبریــدی در چین رتبه هفتم را به خود اختصاص داده 
است و هیچ برنامه ای برای فروش خودروهای خود در خارج 

از کشور ارائه نکرده است.

خودروی تمام الکتریکی چینی 
در راه است

قیمت تویوتا کرولا جدید در ایران و امارات؟قیمت تویوتا کرولا جدید در ایران و امارات؟

خودرو الکتریکی خودرو الکتریکی 112112 سال پیش را ببینید! سال پیش را ببینید!

انتظار می رود که هوش مصنوعی در ســال 
۲۰۲۴ رویدادهای مهمی را پشت سر بگذارد. در 
این گزارش به بررسی پنج رویداد مهم می پردازیم.

به نقل از فوربس، سال ۲۰۲۳ یک نقطه عطف 
در تکامل فناوری بود و هوش مصنوعی مولد به 
جریان اصلی آن تبدیل شد. با آغاز سال ۲۰۲۴ 
انتظار می رود که چشم انداز هوش مصنوعی مولد 
به سرعت در حال تکامل یافتن باشد و مجموعه ای 
از رویدادها را پشت سر بگذارد که تغییر فناوری 
و کاربردهای آن را نوید می دهند.این رویدادها از 
پیشرفت در مدل های هوش مصنوعی چندوجهی 
گرفتــه تا ظهور مدل های زبانی کوچک، نه تنها 
چشم انداز فناوری را شکل می دهند، بلکه تعاملات، 
خلاقیت و درک پتانســیل هــوش مصنوعی را 
دوباره تعریف می کننــد.در این گزارش، برترین 
رویدادهای هوش مصنوعی مولد در سال ۲۰۲۴ 

را بررسی می کنیم.

1. ظهــور مدل های هــوش مصنوعی 
چندوجهی

چت بــات GPT۴ شــرکت »OpenAI«، »لاما 
LLama(»۲ ۲( شــرکت متا و هوش مصنوعی 
نمونه هایی  ای آی«همگی  »میســترال  شرکت 
از پیشــرفت در مدل های زبانی بــزرگ بودند. 
این فنــاوری با کمک مدل های هوش مصنوعی 
چندوجهی، فراتر از متــن حرکت می کند و به 
کاربران امکان می دهد تا محتوا را براساس متن، 
صدا، تصویر و ویدیو برای ایجاد محتوای جدید 
ترکیب کنند و مطابقت دهند. این روش شامل 
ترکیــب داده هایی مانند تصویر، متن و گفتار با 
الگوریتم های پیشرفته برای پیش بینی و ایجاد 

نتایج است.

2. مدل های زبانی کوچک توانا و قوی
اگر ســال ۲۰۲۳ ســال مدل های زبان بزرگ 
بود، ســال ۲۰۲۴ شــاهد قدرت نمایی مدل های 
زبانی کوچک اســت. مدل های زبانــی بزرگ با 
مجموعه بزرگی از داده ها مانند »کامن کرال«و »دِ 
پیل«آموزش می بینند. داده های این مجموعه ها 
از میلیاردها وبسایت در دسترس عموم استخراج 
شده اند. اگرچه داده های مورد استفاده در آموزش 
مدل های زبانی بزرگ برای تولید محتوای معنادار 
و پیش بینی کلمه بعدی واقعا سودمند هستند اما 
ماهیت آنهــا از محتوای عمومی اینترنت حاصل 

می شود.

3. ظهور عوامل خودمختار
عوامل خودمختار یک راهبــرد نوآورانه برای 
ســاخت مدل های هوش مصنوعی مولد هستند. 
این عوامل، برنامه های نرم افزاری مستقلی هستند 
که برای دســتیابی به یک هدف خاص طراحی 
شــده اند. هنگام در نظر گرفتن هوش مصنوعی 
مولد، توانایی عوامل مستقل برای تولید محتوای 
عاری از مداخله انسانی بر محدودیت های مرتبط با 

مهندسی مرسوم غلبه می کند.

4. مدل هــای منبع بــاز قابل قیاس با 
مدل های انحصاری

انتظار می رود که در ســال ۲۰۲۴، مدل های 
هــوش مصنوعی باز و مولد به طور قابل توجهی 
تکامل پیدا کنند و برخی از پیش بینی ها نشان 
می دهنــد که آنها با مدل هــای انحصاری قابل 
مقایسه خواهند بود. از سوی دیگر، مقایسه بین 
مدل های باز و انحصاری پیچیده است و به عوامل 
گوناگونی از جمله موارد اســتفاده خاص، منابع 
توســعه و داده های مورد استفاده برای آموزش 

مدل ها بستگی دارد.

5. »ابر بومی« کلید رســیدن به هوش 
مصنوعی مولد

پلتفرم »کوبرنتیز«)Kubernetes( در حال حاضر 
یک محیط ترجیحی برای میزبانی مدل های هوش 
مصنوعی مولد است. انتظار می رود شرکت های 
 OpenAI مهمی مانند »هاگینگ فیس«، گوگل و
 )Cloud Native(»از زیرســاخت های »ابر بومی
 که توسط کوبرنتیز پشــتیبانی می شوند، برای
  ارائــه پلتفرم هــای هــوش مصنوعــی مولد

 استفاده کنند.
مدل هایــی ماننــد »تکســت جنریشــن 
اینفرنس«)Text Generation Inference( شرکت 
هاگینگ فیس، »ری سرو«)Ray Serve( شرکت 
»انی اســکیل«)AnyScale( و »vLLM« در حــال 
حاضــر از اجرای زیرســاخت های مــورد نظر 
پشــتیبانی می کنند. در سال ۲۰۲۴ شاهد بلوغ 
چارچوب هــا، مدل هــا و پلتفرم هایی خواهیم 
بــود کــه در کوبرنتیــز اجرا می شــوند تا کل 
چرخه عمــر مدل های پایــه را مدیریت کنند. 
کاربــران می توانند مدل هــای تولیدی را تحت 
 پیش آموزش، تنظیم دقیق، استقرار و مقیاس بندی

 کارآمد قرار دهند.

۵ رویداد مهم هوش مصنوعی 
در سال ۲۰۲۴ کدامند؟

نفت در موضع تثبیت

گرچه قیمت نفت در اوایل هفته، حرکت های قیمتی 
قابل توجهی را انجام داد، اما امروز به تثبیت رسید. نفت 

برنت نیز با ۰.۰۱ درصد کاهش مواجه شد.
 به نقل از اینوستینگ، قیمت نفت در اوایل معاملات 
آسیایی پس از تحرکات چشمگیر اوایل هفته، تثبیت 
شد، نفت برنت نیز با ۱ سنت یا ۰.۰۱ درصد کاهش، به 
۷۵.۸۸ دلار در هر بشکه رسید، در حالی که قیمت آتی 
نفت خام وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۴ سنت یا 
۰.۰۶ درصد افزایش، به ۷۰.۴۲ دلار در هر بشکه رسید.

آنچه بازارها را تحت فشــار قــرار داد، نگرانی ها در 
مورد اقتصاد ایالات متحده و اختلالات احتمالی عرضه 
ناشی از تنش های جاری در دریای سرخ بود.با نگاهی 
به تحرکات و نوسانات در هفته ی اخیر می توان مشاهده 
کرد که قیمت نفت در اوایل هفته، پس از تشدید تنش 
در دریای ســرخ، حدود ۲ دلار افزایش یافت. بدیهی 
است که یک درگیری گســترده تر می تواند آبراه های 
حیاتی را بــرای حمل و نقل نفت ببندد و جریان های 
تجاری را مختل کند.با این حال، در آســتانه ی انتشار 
گزارش فــدرال رزرو و داده های شــغلی، و همگام با 
کم شــدن میــزان خوش بینی بازار در مــورد کاهش 
زودهنــگام و تهاجمی نرخ بهــره در ایالات متحده، از 
قیمت نفت کاسته شــد.تحلیلگران ING در یادداشت 
مشتری با اشــاره به تضعیف نفت که علیرغم افزایش 
 تنش ها در خاورمیانه رخ می دهد، بازارهای ســهام را 
ضعیف تر ارزیابی کرد و اظهار داشت: »بازارهای انرژی 
قادر به فرار از فشار گسترده تر روی دارایی های ریسکی 
نبودند.«بنا به اظهار ســه منبع موثق از ائتلاف اوپک 
پلاس، گرچه هنوز تاریخ برگزاری نشست کمیته نظارت 

وزیران مشترک )JMMC( مشخص نیست.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1۴۰۲/1۰/16
شماره : 1۵6۰

فیلم عطر الود به فستیوال کشور هند راه یافت و نخستین تصویر 
از شهرام حقیقت دوســت در فیلم »قلب رقه« منتشر شد.به 
گزارش از روابط عمومی سازمان سینمایی سوره، فیلم سینمایی 
»عطرآلود« به کارگردانی هادی مقدم دوست، تهیه کنندگی 
یوسف منصوری و نویسندگی حسین حسنی، محصول سازمان 
سینمایی سوره در نخستین حضور جهانی خود، به بخش رقابتی 

نهمین دوره جشنواره »آجانتا-الورا« در کشور هند راه یافت.
این فیلم ســینمایی که در چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر 
حضور داشت، در پنج بخش نامزد دریافت سیمرغ بلورین شد 
و سیمرغ بلورین بهترین موسیقی متن این جشنواره را دریافت 
کرد. این جشنواره با هدف نمایش بهترین فیلم های تولید شده 
اخیر در هند و جهان برگزار می شود و بستری برای فیلمسازان 

مشتاق، تکنسین ها، هنرمندان و علاقه مندان جوان فیلم است.

 اســتاندار مازندران بر افزایش جذابیت در سینماهای کشور 
تاکید کرد و گفت: کَشتی سیار سینمایی در دریای مازندران 

راه اندازی شود.
 سیدمحمود حسینی پور در دیدار معاون وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و رییس سازمان سینمایی کشــور در ساری با اشاره 
به گردشــگر پذیر بودن مازندران و ورود میلیون ها مسافر و 
گردشگر به این اســتان، افزود: از جمله مواردی که می تواند 
در صنعت سینمای کشور تحول اساســی ایجاد کند و برای 
مخاطبان نیز جذابیت داشته باشد، سرمایه گذاری در حوزه 

سینمای دریایی است.
وی اظهارداشت: راه اندازی کَشتی سیار سینمایی در استان 
مازندران علاوه بر ایجاد جذابیت در بین مخاطبان، به صنعت 

سینمای کشور نیز کمک شایانی خواهد کرد.

با نزدیک شدن به روزهای برگزاری چهل و دومین جشنواره 
فیلم فجر مراحل پس تولید فیلم سینمایی »باغ کیانوش« در 

پایان راه قرار دارد. 
به نقل از روابط عمومی فیلم، هفته گذشته فیلمبرداری فیلم 
ســینمایی »باغ کیانوش« به کارگردانی رضا کشاورز حداد و 
تهیه کنندگی محمد جواد موحد به پایان رسید و وارد مراحل 

پس از تولید شد.  
تدویــن این فیلم همزمان با فیلمبرداری توســط ســیاوش 
کردجان آغاز شده بود و این روزها در مراحل پایانی قرار دارد. 

موسیقی متن »باغ کیانوش« توسط بامداد افشار ساخته می 
شود که پیش از این در حوزه ساخت موسیقی فیلم و سریال 
های مختلفی فعالیت داشته است. همچنین صداگذاری این 
فیلم نیز این روزها توسط رامین ابوالصدق در حال انجام است.

 »عطرآلود« در هندوستان 
و رونمایی از » قلب رقه«

کَشتی سیار سینمایی 
در دریای مازندران 

بامداد افشار موسیقی »باغ 
کیانوش« را می سازد
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